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Slovo starost y
Vážení spoluobčané,

azimní měsíce jsou minulostí a po-
malu se hlásí jaro. V našem městě se 
stává tradicí, že jaro zahajujeme Jo-
sefským trhem a ani letos tomu nebylo 
jinak. Dne 22. března se sjelo na ná-
městí více než šedesát stánkařů s růz-
ným sortimentem. Krásné počasí, plné 
náměstí návštěvníků a příjemná hudba, 
to byl sobotní den na počest všech „Pe-
píků“. Děkuji všem za přípravu a orga-
nizaci akce.

Na jarní dny naváže kompletní úklid 
všech ulic po zimních měsících. Po-
drobný plán čištění je uveden v rubrice 
Krátce z Bousova.

Investiční akce před dokončením
Každý rok se touto dobou rozbíhají 

plánované investiční akce a není tomu 
jinak i letos. V prostoru zahrady za in-
focentrem a knihovnou pokračují práce 
na výstavbě kamenného pódia pro pořá-
dání kulturních a společenských akcí. 
Stavba byla zahájena v závěru loňské-
ho roku, kdy byly vybudovány základy. 
Nyní se již rýsuje stavba jako taková. 
Bude postavena kompletně z pískovco-
vých kvádrů z bývalého hospodářského 
stavení v tom samém místě. Toto stave-
ní bylo určeno k demolici a odstranění 
v loňském roce. 

Nyní probíhají přípravy na instalaci 
krovu a střešní krytiny. Stavbu provádí 
firma VK-stavby Pavel Vacek. Termín 
dokončení je dle smlouvy o dílo do kon-
ce června.

/pokračování na straně 5/

Nová éra železnice 
– první autonomní vlak 

s cestujícími v yjí ždí 
z Bousova

Když 26. srpna 1883 vyjel první pra-
videlný vlak po železné dráze Kopidlno–
Dolní Bousov–Bakov nad Jizerou, určené 
především pro přepravu cukrové řepy, 
nikdo si tehdy nedokázal představit, jak 
zásadní proměnou tato trať v budoucnosti 
projde. O více než 140 let později se úsek 
Kopidlno–Dolní Bousov stal vysoce mo-
derní soukromou experimentální tratí, 
kde vlaky jezdí v běžném provozu zcela 
autonomně, bez strojvedoucích.

Jde o technologickou revoluci v režii 
české společnosti AŽD, která trať v roce 
2016 odkoupila od státu společně se Švest-
kovou dráhou (Čížkovice – Obrnice) coby 
nepotřebný majetek. Následovala komplet-
ní oprava kolejového spodku i svršku a po-
stupná instalace nejmodernějších techno-
logií s cílem vybudovat experimentální 
trať, po níž bude jezdit plně autonomní 
vlak bez strojvedoucích.

/pokračování na straně 14/

EDITA – modernizovaný motorový vlak, který řídí sám sebe.
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13. Ples města – vystoupení mažoretek Kopretiny z Dobrovice.13. Ples města - starosta předal šťastnému výherci hlavní cenu. 
Víkendový pobyt v polských Krkonoších

13. Ples města Ocenění za svoji práci pro Sokol převzali M.Ječný, M.Píša, P.No-
sek, J.Jihlavec, J.Boček, K.Novotný, L.Homolka a J.Bernartová

Zaplněná zasedací síň městského úřadu při slavnostním křtu 
knih s tématem Dolnobousovska - 30. leden 2025

Slavnostní křest knihy Kdo je kdo v historii Sobotecka a Dol-
nobousovska  provedli autor knihy Karol Bílek, Olga Bičišťová 
a Miroslav Boček
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Karneval Dolnobousovského SK – 1. březen 2025

Při přestavbě západní části kostela vzniká nové okno. Objevila 
se struktura materiálu z čeho byl kostel sv. Kateřiny postaven.

V kostele byly zřízeny přípojky vody a kanalizace, kompletní vnitř-
ní rozvody a položena nová skladba podlahy.

Na hřbitově v D. Bousově došlo k vykácení zeravů z bezpečnostních 
důvodů a z rizika poškození náhrobků – únor 2025

V posledním únorovém týdnu, za přízdnivého počasí, začala stav-
ba vekovního pódia za Infocentrem v Dolním Bousově
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Vizualizace nové podoby náměstí T. G. Masaryka – pohled od Dlouhé ulice.

V tomto případě je naznačen pohled při příjezdu od Sobotky Palackého ulicí.
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Slovo starosty

Slovo st arost y
/dokončení ze strany 1/

Další investicí, která se dokončuje, je 
oprava fasády a kultivace v prostoru kolem 
sportovní haly modulových učeben. Jsou to 
práce, které se nestihly v závěru roku a če-
kalo se na příhodné klimatické podmínky. 
Budou dokončeny klempířské práce, nový 
vchod do sportovní haly a finální terénní 
úpravy. Práce provádí fa. ZETA Benátky. 
Následně se dokončí osázení a dosetí ce-
lého prostoru, aby jej mohli využívat děti 
základní školy v době vyučování a v čase 
družiny.

Nyní se přemístíme do prostoru kou-
paliště. Co bude následovat do spuštění 
koupací sezóny? Zaměstnanci údržby 
města provedli odstranění nebezpečných 
stromů v okolí koupaliště. Samozřejmě 
bude následovat i náhradní výsadba stro-
mů pod vedením paní Adamové. V plánu 
je i zpevnění a revitalizace náhonu podél 
koupaliště. Je to prostor velice nevzhledný 
při vstupu na koupaliště. I zde bude prove-
dena náhradní výsadba. Dále byla prove-
dena terénní úprava okolních ploch, osetí 
a oprava fasády kiosku. Co je nejzásadněj-
ší, tak je samotné dokončení dna a boků 
koupaliště. Záměrem města bylo tyto plo-
chy opatřit ochranným nátěrem, bohužel 
jsme nenašli vhodnou firmu, která by dala 
dostatečné záruky do budoucna. Proto 
jsme se rozhodli pro radikální řešení, plá-
nované nátěry nahradit bazénovou fólií 
a zajistit plnohodnotnou izolaci, která za-
brání úniku vody a zajistí i větší komfort 
pro budoucí návštěvníky koupaliště.  Oslo-
vili jsme dodavatele této technologie a po-
žádali je o zpracování nabídek. Nabídky 
zaslali firma Izolex HK s.r.o. Hradec Krá-
lové, TREX-MB spol. s.r.o. Mladá Boleslav 
a Polymontas s.r.o. Jablonec nad Nisou. 
Nejvýhodnější nabídku předložila firma 
Izolex HK s.r.o. ve výši 4.823.264 Kč bez 
DPH, se kterou byla následně podepsána 
smlouva o dílo. Práce jsou naplánovány 
na měsíc duben a květen tak, aby se vše 
stihlo do zahájení koupací sezóny. Souběž-
ně bude instalováno i nové zábradlí podél 
schůdků do koupaliště, které dodá firma 
Jazako s.r.o. Dolní Bousov. Kompletní ná-
klady budou hrazeny z rozpočtu města. Je 
to investice pro další generace bousováků. 

Další stavbou, která se rozeběhne bě-
hem měsíce dubna, bude výstavba nového 
skateparku pro freestylové sporty v areálu 
fotbalového stadiónu. Původní záměr vý-

stavby v prostoru za tenisovými kurty jsme 
museli přehodnotit z důvodu nedostatku 
prostoru. Náhradní místo bylo vybráno 
za fotbalovou brankou vedle herních prv-
ků a dětského hřiště. Nyní probíhá pří-
prava zpevněné podkladní plochy v roz-
měru 28 x 18 m. Následně během měsíce 
dubna a května bude probíhat samotná 
instalace betonových monolitů a komple-
tace celého skateparku. Instalaci a dodání 
bude provádět firma pana Zdeňka Kotyzy 
z Vamberka. Náklady dle smlouvy o dílo 
činí 4.111.701 Kč s DPH. Chtěl bych pou-
ze připomenout, že tento projekt vznikl 
ve spolupráci s partou nadšenců z řad 
mládeže, kteří si projekt prakticky navrhli 
sami a město pouze zajistilo zpracování 
projektové dokumentace a vysoutěžení 
dodavatele, které proběhlo na konci roku 
2024. Doufám, že se vše podaří ke spoko-
jenosti všech, a areál bude hojně využíván. 
Následkem změny umístění skateparku 
budeme nuceni posunout posilovací wor-
koutové hřiště. Proto se omlouváme všem, 
kteří využívají toto sportoviště, že nebude 
posilovací zařízení nějaký čas k dispozici.

Nyní zavítáme do obce Střehom, kde by 
měly být zahájeny v měsíci dubnu práce 
na dokončení oprav místních komunikací. 
I zde se práce v roce 2024 nepodařilo do-
končit, proto byly naplánovány na letošní 
první polovinu roku.  Práce bude dokon-
čovat společnost Stavotrans Mnichovo 
Hradiště.

Plánované investiční akce
Počátkem roku proběhlo několik výbě-

rových řízení na plánované investiční akce 
pro letošní rok. Jedná se o projekt „Staveb-

ní úpravy vodní nádrže a jejího okolí v obci 
Vlčí Pole“.  Nabídky předložili tři uchaze-
či. Firma STAVBY KOŤÁTKO s.r.o. So-
botka ve výši 4 296 569,07 Kč bez DPH,  
STAVOTRANS, s. r. o. Mnichovo Hradi-
ště ve výši 4 237 637,05 Kč bez DPH a fir-
ma Svoboda Dolní Bousov, s. r. o. ve výši 
4 095 819,81 Kč bez DPH. Jako nejvýhod-
nější nabídka byla vyhodnocena nabídka 
firmy Svoboda s.r.o. Práce budou zahájeny 
v měsíci květnu s cílem dokončit projekt 
do konce srpna letošního roku. Na tento 
projekt získalo město dotaci z Integrova-
ného regionálního operačního programu 
ve výši 1.330.000 Kč. Zbylé náklady bu-
dou hrazeny z rozpočtu města.

Dalším projektem, který nás bude do-
provázet celý rok, bude instalace fotovol-
taiek na střechy městských budov. Jedná se 
o budovy základní školy, sportovní haly, 
mateřské školy v ulici Zahradní a Školní, 
lékárny, hasičárny, domu s pečovatelskou 
a čistírny odpadních vod. První etapou 
jsou nutné zásahy do konstrukcí střech. 
Všechny střechy byly staticky posouzeny 
a byly navrženy nutné úpravy. 

Do výběrového řízení předložily nabíd-
ky tyto firmy: Izolinvest s.r.o. Tečovice, 
Pavel Diviš Urbanov a Jan Hegner – izo-
laterství, Rožňov pod Radhoštěm. Jako 
nejvýhodnější byla vyhodnocena nabídka 
firmy Izolinvest s.r.o. ve výši 1.899.000 Kč 
bez DPH. Práce budou zahájeny ihned 
po podpisu smlouvy o dílo. Poté bude ná-
sledovat výběrové řízení na samotné dodá-
ní a instalaci panelů FVE. V současnosti je 
výběrové řízení již vypsané. Termín před-
ložení nabídek je stanoven na 11. 4. 2025. 
Celý tento projekt je podpořen dotací ze 
Státního fondu životního prostředí ve výši 
14,9 mil. korun.

Začne revitalizace náměstí TGM
Další výběrové řízení, které se připravu-

je ve spolupráci se Středočeským krajem, 
je projekt „Revitalizace náměstí T. G. Ma-
saryka“ v našem městě. Dovolte mi malé 
připomenutí k tomuto projektu. V letech 
2020–2021 byla zpracována studie a ná-
sledně projektová dokumentace ke staveb-
nímu povolení a později povolení stavby. 
Poté jsme v roce 2023 požádali o dotaci 
z programů ITI Mladá Boleslav a byli jsme 
úspěšní. Máme přislíbenou dotaci ve výši 
27 mil. korun.

Co obnáší celý projekt? Celé náměstí se 
stane zónou „30“, tzn. rychlost bude sníže-
na z důvodu bezpečnosti provozu na tuto 
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hodnotu. Dále bude přemístěna autobuso-
vá zastávka před budovu základní školy, 
opět z důvodu zvýšené bezpečnosti nastu-
pování a vystupování zejména dětí. Celé 
náměstí bude předlážděno, dojde k uce-
lení a rozšíření parkovacích ploch. Bude 
rozšířena veřejná zeleň, trávníky, úprava 
parku. Vzniknou také nová odpočinková 
místa v prostoru celého náměstí. Součástí 
revitalizace je i instalace nového veřejné-
ho osvětlení, mobiliáře atd. Během pro-
jektu bude také vybudována nová dešťová 
kanalizace včetně retenční nádrže pro za-
chytávání dešťových vod pro potřeby zalé-
vání veřejné zeleně. 

Bude to velký a velmi složitý projekt 
na logistiku a zajištění obslužnosti náměs-
tí, který nás bude doprovázet minimálně 
jeden rok od zahájení prací. Pokud půjde 
vše podle plánu a budeme mít vysoutěže-
ného zhotovitele, tak práce budou zaháje-
ny na konci léta letošního roku. To je asi 
vše k plánovaným projektům v první po-
lovině roku.

Nyní mi ještě dovolte poinformovat 
o podaných žádostech od dotace, které 

město stihlo podat k dnešnímu dni. Jed-
ná se zejména o žádost na Rekonstrukci 
a rozšíření sokolovny z programů Mini-
sterstva pro místní rozvoj. Město žádá 
zhruba o 15 mil. korun. Výsledky bude-
me znát někdy v letních měsících. Druhá 
žádost o dotaci byla podána na zakoupe-
ní nového zásahového vozidla pro jed-
notku sboru dobrovolných hasičů Dolní 
Bousov. Cílem je nahradit zastaralé zása-
hové vozidlo z roku 1967. Zdali budeme 
úspěšní se dozvíme do poloviny letošní-
ho roku.

Další informace se týká podpory spol-
ků a sdružení na rok 2025. Rada města 
na svém jednání projednala podané žádos-
ti a rozhodla o výši podpory – viz tabulka.

V průběhu měsíce března proběhlo 
setkání vedení města s občany našich 
místních části v rámci veřejných schůzí. 
Nejprve proběhlo setkání s občany Vlčího 
Pole, o týden později s občany Bechova 
a Svobodína a následně další týden s obča-
ny Horního Bousova, Střehomi a Ošťovic. 
V průběhu setkání vedení města zhodnoti-
lo rok 2024, představilo plány na rok 2025 

a reagovalo na podněty a připomínky 
z řad občanů. Chtěl bych poděkovat všem, 
kteří měli zájem přijít a něco se dozvědět. 
Setkání proběhla v přátelské atmosféře, 
diskuse byla věcná a konstruktivní.

Závěrem bych vás chtěl upozornit 
na informaci z posledního čísla Bouso-
váku. Týká se informovanosti občanů 
o veškerém dění v našem městě. Jak jsme 
avizovali, přecházíme na novou aplikaci 
přes mobilní telefony. Každý občan má 
možnost si novou „apku“ zdarma stáhnout 
do svého mobilu a zajistit si stoprocent-
ní informovanost. Tento systém nahradí 
systém SMS infokanál, který jste více jak 
deset let využívali. Informovanost občanů 
přes tento systém bude ukončen na konci 
dubna. Všechny informace k novému sys-
tému jsou na webových stránkách města. 
Kdo bude mít zájem, či nebude si vědět 
rady, může zajít na městský úřad na odbor 
místního hospodářství, kde zaměstnanci 
vše rádi vysvětlí a pomohou.

Přeji všem klidné dny    
 Miroslav Boček

starosta města

Dotace spolkům a finanční dary z rozpočtu města  -  na rok 2025

Č. Název spolku Kč Komentář

1. Obec baráčníků Dolní Bousov  5 000    příspěvek na činnost spolku

2. Dolnobousovský SK  75 000    údržba hracích ploch

3. SDH Vlčí Pole  35 000    příspěvek na činnost, práce s mládeží

4. SDH Horní Bousov  35 000    příspěvek na činnost sboru

5. SDH Bechoiv  35 000    příspěvek na činnost, práce s mládeží

6. Rybáři MO D. Bousov  17 000    příspěvek na činnost mládeže

7. AUTO MOTO KLUB  20 000    příspěvek na pořádání závodů

8. ZO Čes. sv. včelařů D. Bousov  5 000    příspěvek na činnost spolku

9. ProBousov, z.s.  20 000    příspěvek na činnost čtenářského kroužku

10. Přírodovědný kroužek D. Bousov  10 000    příspěvek na činnost kroužku

11. Stolní tenis Dolní Bousov, z.s.  8 000    píspěvek na činnost, práce s mládeží

12. Petr Vinický  6 000    reprezentace ČR Spartan Race

13. Spokojený domov, o.p.s.  200 000    podpora sociální služby pro občany D. Bousova

14. Linka bezpečí, z.s.  10 000    linka bezpečí dětí a mládeže

15. Domov Modrý kámen  10 000    příspěvek na péči  

16. Klub přátel železnic Českého ráje  10 000    Výročí 120 let trati Skalsko-MB-Sobotka

Celkem  501 000    
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Ochrana životního prostředí je pro 
město Dolní Bousov prioritou

Elektrospotřebiče jsou běžnou sou-
částí našeho každodenního života a jen 
těžko si jej bez nich dokážeme předsta-
vit. Elektroodpad je tak v současné době 
jedním z nejrychleji rostoucích druhů 
odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace 
již vysloužilých elektrozařízení si naše 
město vybralo ke spolupráci kolektivní 
systém ASEKOL. Elektroodpad obsa-
huje řadu zdraví škodlivých materiálů 
a díky zajištění ekologické recyklace 
vysloužilých elektrozařízení přispíváme 
k ochraně životního prostředí. Recykla-
ce navíc umožňuje opětovné materiálo-
vé využití a patří mezi základní principy 
cirkulární ekonomky. Míra opětovného 
materiálového využití je velmi vysoká 
a dle jednotlivých typů výrobků dosahu-
je až 95 %.

Jakým rozsahem naše město kon-
krétně přispělo k úsporám na životním 
prostředí, se dozvídáme z environmen-
tálního vyúčtování zpracovaného spo-
lečností ASEKOL. Díky zodpovědné 
recyklaci vznikají úspory vyčíslené např. 
na spotřebu elektrické energie, primár-
ní suroviny, vodu, okyselování prostředí 
a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtová-
ní vyčísluje přínos našeho města k ochra-
ně přírody v roce 2024. Vyplývá z něj, že 
díky množství námi odevzdaných elektro-
zařízení jsme uspořili:

▸ 38,69 MWh elektřiny, 
▸ 3 566,08 litrů ropy, 
▸ 252,24 m3 vody 
▸ a 3,19 tun primárních surovin. 

▸ Snížili jsme emise skleníkových plynů 
CO2 ekv. o 17,86 tun, 

▸ a produkci SO2 ekv. (který zapříčiňuje 
okyselování prostředí) o 252,98 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počí-
tá, což dokazuje příklad 100 vytříděných 
notebooků, které uspoří 10 MWh elek-
třiny. Takové množství odpovídá 3leté 
spotřebě elektřiny rodiny žijící ve stan-
dardním bytu. Za 100 kg vytříděných 
elektrospotřebičů se ušetří takové množ-
ství ropy, které by stačilo na výrobu ben-
zínu pro cestu z Prahy do Paříže. 

Děkujeme všem, kteří pečlivě třídí od-
pad a přispívají tak k ochraně životního 
prostředí a trvalé udržitelnosti.

Miroslav Boček

ZÁK A Z spalování zahradního odpadu 
od 1. 3. 2025

Od 1. března 2025 vstupuje v platnost 
novela zákona o ochraně ovzduší (Zákon 
č. 42/2025 Sb.), která mimo jiné upravuje 
pravidla pro spalování zahradního odpa-
du. Podle nového znění § 16 zákona je 
možné v otevřeném ohništi spalovat pou-
ze suché rostlinné materiály, které nejsou 
znečištěné chemikáliemi nebo jinými ci-
zorodými látkami.

Tento zákaz se zaměřuje zejména na pá-
lení zahradního odpadu, jako je stará tráva 
nebo shrabané listí. I když se na první po-
hled může zdát, že je materiál úplně suchý, 
často tomu tak není a dochází tedy k nedo-
konalému spalování. To vede k uvolňování 
škodlivých látek do ovzduší, což může nepří-
znivě ovlivnit zdraví lidí i životní prostředí.

Proč je pálení zahradního odpadu pro-
blém?

Spalováním vlhké trávy, listí a větví 
vznikají škodlivé plyny, jako např.:

▸ Oxid uhelnatý (CO) – toxický plyn, 
který snižuje schopnost krve přenášet 
kyslík.

▸ Oxidy dusíku (NOx) a síry (SOx) – 
přispívají ke vzniku smogu a kyselých 
dešťů.

▸ Polyaromatické uhlovodíky (PAU), 
dioxiny a furany – karcinogenní látky 
s dlouhodobými negativními účinky 
na zdraví.

▸ Jemné prachové částice (PM10, 
PM2.5) – pronikají hluboko do plic 
a zhoršují dýchací obtíže.

Mnoho lidí může argumentovat, že 
v porovnání s tím, co se děje jinde ve svě-
tě – například masivní průmyslové emise 
v Asii nebo požáry v důsledku válečných 
konfliktů – se jedná o zbytečné omezení. 
Pravdou však je, že některé věci ovlivnit 
nemůžeme, ale můžeme být ohleduplní 
ke svým spoluobčanům. Nikdo si nepřeje 
dýchat kouř plný škodlivin jen proto, že 
si někdo potřeboval pohodlně zlikvidovat 
zahradní odpad.

Jak to tedy dělat správně?

Existuje několik ekologických a efek-
tivních způsobů, jak se zbavit zahrad-

ního odpadu, aniž bychom znečišťovali 
ovzduší:

▸ Kompostování – nejlepší možnost pro 
trávu a listí. Přemění se na cenný hu-
mus, který obohatí půdu.

▸ Štěpkování větví – čerstvé větve lze 
rozdrtit na štěpku, kterou lze kompos-
tovat nebo využít jako mulč.

▸ Sušení větví na oheň – pokud nechá-
te větve schnout 6–12 měsíců, budou 
vhodné pro táborák, kde si můžete 
třeba opéct špekáčky.

Kontejnery na zahradní odpad – ano 
nebo ne?

Někteří občané by uvítali speciál-
ní kontejnery na zahradní odpad. Tato 
možnost však naráží na ekonomickou 
stránku věci. Svoz zahradního odpadu 
je často neefektivní – objemné větve za-
bírají hodně místa, a tak se vlastně "vozí 
vzduch", což zvyšuje náklady na dopra-
vu. 

Dita Říhová
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Nový skatepark pro freestylové sporty vznikne v areálu fotbalového stadiónu. Jeho podobu a tvar překážek si navrhli nadšenci z řad dolno-
bousovské mládeže.
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Krátce z Bousovska
Únorové kulturní odpoledne v DPS. Nový 
rok se přehoupl jako voda a po lednovém 
programu v DPS, kdy Dolní Bousov opět 
navštívil virtuózní houslista Ondřej Kvita 
a zpěvák, klavírista Jiří Hromádka, se 17. 
února 2025 v DPS objevila česká komič-
ka, novinářka, publicistka a moderátor-
ka Zuzana Bubílková (přezdívaná Bubu). 
Do povědomí diváků se zapsala jako mo-
derátorka diskusního pořadu "Co týden 
dal", který moderovala s Otou Černým. 
V září 1993 nastoupila do radia Frekvence 
1 a ve stejném roce se objevila jako host 
Miloslava Šimka v Divadle Jiřího Gross-
manna. Na Frekvenci 1 pak spolu vysílali 
satiristický politický pořad. V únoru 1995 
začala Česká televize vysílat zábavný po-
řad "S politiky netančím". Po šesti letech 
se pod názvem "Politické harašení aneb 
s politiky stále netančíme" přemístila 
na Novu. Ve své činnosti na TV Nova po-
kračovala i po úmrtí (2004) svého jevištní-
ho partnera Miloslava Šimka. Na začátku 
roku 2008 se vrátila na ČT 1 a moderovala 
pořad „Co týden vzal“. Po zrušení pořadu 
pokračovala na TV Barrandov v pořadu 
„Politická střelnice“ a „Bubu hledá chla-
pa“. Od roku 2013 byla moderátorkou 
na Šlágru TV. Od dubna 2018 glosuje ak-
tuální dění v pořadu „Bez urážky!“ na in-
ternetové verzi Blesk TV a je také moderá-
torkou Radia Impuls.

Do Dolního Bousova ji doprovodil praž-
ský profesionální fotograf Libor Medví-
dek. Odpolední program připravila, mode-
rovala a zpěvem provázela Bea Albrecht.

R. Stránský

Vydařený křest knih o regionu. V Dolním 
Bousově jsem zažil již několik hezkých 
kulturních akcí. Ta na uvítanou dvou no-
vých regionálních knížek ve čtvrtek 30. 
ledna 2025 patřila k nejzdařilejším. Plný 
zasedací sál na radnici svědčil o velkém 
očekávání návštěvníků z Dolního Bouso-
va i dalších míst. Program jistě lépe zhod-
notí povolanější. Já bych chtěl upozornit 
na hlavní osobnosti, které za úspěchem 
tohoto podvečera stojí. Myslím, že to jsou 
starosta města Miroslav Boček, vedoucí in-
focentra Ing. Dita Říhová a učitel Miloslav 
Ječný.

Mirek se hodně naučil v době, kdy byl mís-
tostarostou za éry nezapomenutelného Pe-
píka Vynikala. Převzal jeho vynikající způ-

sob řízení města a pokračuje v jeho duchu. 
Pravidelně referuje v každém čísle Bouso-
váka o všech akcích i plánech města.

Z řady výborných spolupracovníků bych 
chtěl připomenout alespoň Ditu, neúnav-
nou redaktorku Bousováka, která se svými 
spolupracovníky pozvedla časopis na vel-
mi dobrou úroveň. A navíc založila BRK, 
Bousovskou regionální knihovničku, její-
miž již 13 svazky se město může chlubit. 
Na to se nezmůžou ani daleko větší města.

Výborným kulturním pracovníkem je 
i Miloslav Ječný. Dokázal to mnoha způ-
soby; nejviditelnějším jsou pamětní desky 
připomínající zasloužilé rodáky, občany 
a události, jejichž instalování inicioval. 
Stejně tak mají trvalou hodnotu jeho dů-
kladně zpracované články v Bousováku. 
Za tím vším se ale neviditelně skrývají 
stovky, ba tisíce hodin trávených v archi-
vech a při jiných zdrojích informací.

Měl bych jmenovat i další zasloužilé kul-
turní pracovníky, jimiž se Dolní Bousov 
v poslední době může chlubit: kronikáři, 
bývalí učitelé Ingrid Mendlíková a Tomáš 
Grindl a jiní. Nezapomínají ani rodáci; 
připomeňme si alespoň devadesátiletou 
Sylvu Daníčkovou nebo Pavla Kverka!

Prostě Dolní Bousov už není jen městem 
rákosáků, motoristů a prima sportovců; 
je to i kulturní středisko na rozhraní Mla-
doboleslavska a Českého ráje. Slavnostní 
setkání při „křtu“ dvou nových publikací 
to potvrdilo. 

K. Bílek

Jarní setkání se uskutečnilo 8. března 
v budově bývalé školy na Bechově. Pose-
dět, popovídat a ochutnat něco dobrého 
od svých kamarádek či sousedek nás při-
šlo více než dvacet a strávily jsme krásné 
odpoledne. Za zorganizování děkujeme 
děvčatům z SDH Bechov, která vše skvěle 
připravila. Každá z nás si domů odnášela 
nejen milý dáreček, ale i spoustu novinek.

I. Mendlíková

Termíny konzultací se sociálním pracov-
níkem. Potřebujete poradit ohledně péče 
o sebe nebo své blízké? Nevíte si rady, jak 
požádat o příspěvek na péči? Nacházíte 
se v náročné životní situaci a potřebujete 
poradit? 

Každé poslední úterý v měsíci v čase 
9:00–12:00 je pro vás v DPS v Dolním 
Bousově v kanceláři Spokojeného domova 

přítomen sociální pracovník. Výjimkou je 
říjen, kdy konzultace proběhne v pondělí. 
Přijďte se nezávazně poradit či zeptat. Ter-
míny konzultací pro rok 2025:

▸ 29. dubna
▸ 27. května
▸ 24. června
▸ 29. července
▸ 26. srpna
▸ 30. září
▸ 27. října (pondělí)
▸ 25. listopadu
▸ 16. prosince

Bližší informace získáte na telefonu 
725 447 312 či e-mailu koordinator.sk@
spokojeny-domov.cz.

Spokojený domov

Úklidová akce Matice. Při cestách do So-
botky po silnici č. 281 v zimě vídám od-
padky v příkopech a v křoví. Nejvíce se 
letos nahromadily v zatáčce před samotou 
Matice. Proto vznikl nápad tuto oblast 
v rámci akce Ukliďme svět vyčistit. Čes-
ký svaz ochránců přírody poslal materiál 
na úklid: pevné plastové i super pevné 
tkané pytle a rukavice různých velikostí. 
Zbylé pomůcky využijeme při dalších plá-
novaných úklidech v okolí. Místní akční 
skupina zajistila odvoz odpadu na sběrný 
dvůr v Sobotce. Přestože plánovaná akce 
byla avizována s dostatečným předstihem 
jak v Sobotce, tak v Dolním Bousově, 
na „cestě sobotecko-bousovského přátel-
ství“ se v sobotu 15. března sešli jen dva 
dobrovolníci, můj muž (původem ze Ša-
landy u Sobotky) a já, jako zástupce Bou-
sova. Za malou účast jistě mohl i fakt, že 
bylo po dlouhé době výstavní jarní počasí, 
po deštivých dnech konečně vysvitlo slun-
ce. Nevěřili bychom, že nasbíráme v úseku 
od značky Dolní Bousov k rozcestí u Kda-
nic za „Frutou“ celkem třináct pytlů odpa-
du, to je odhadem 160 kg. Mezi kuriozity 
patřily objevy jako nenačatý trojúhelníček 
taveného sýra, nedojedená čokoláda, růz-
né druhy obuvi, povlak na polštář nebo 
menší pytle s komunálním odpadem. Stále 
mě udivuje, proč lidé odpad vyhazují z aut 
k silnicím. Snad jednají podle přísloví: Co 
oči nevidí, to srdce nebolí…

Problémem jsou i směrové sloupky (patní-
ky), které špatně drží a končí v příkopech. 
Jejich moderní podoba je daná vyhláš-
kou. Nahradily předchozí masivnější duté 
sloupky, které nezřídka po mírné úpravě 
a vodorovném uložení končívaly jako 
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schránky na doručování pošty. Příjem-
ným překvapením bylo, že už kvetou vi-
olky, a že devětsily u Spyšovského potoka 
nevymizely. Našli jsme dokonce i několik 
drobných kloboučků hub penízovek.
Doufám, že tenhle malý uklizený kousek 
světa vydrží dlouho čistý.

P. Bartková

80. výročí od konce 2. sv. války. Ve středu 
7. května 2025 se uskuteční pietní vzpo-
mínka u hrobů padlých před dolnobou-
sovským hřbitovem. Její součástí bude 
odhalení pamětní desky třiceti rodákům 
a občanům Dolního Bousova, kteří zahy-
nuli za druhé světové války.

M. Ječný

Plánované akce za podpory MAS Český 
ráj. V sobotu 26. dubna jste zváni na so-
botní výlet ke vzorovému mokřadu Čes-
kého ráje. První středu v květnu mohou 
do Šolcova statku v Sobotce na zajímavý 
workshop pro děti, které chtějí příjemně 
překvapit maminku, babičku, tetu na Den 
matek. 

V polovině května proběhne na Rohatsku 
u tůněk při naučné stezce setkání v terénu, 
kde se dozvíte o životě v tůních, skladbě 
živočichů a rostlin. Čeká vás také lovení 
vodní drobotiny a určování larev a pulců 
podle klíčů. Samozřejmě bude vše probí-
hat tak, abychom žádného živého tvora ne-
ohrozili. A jako překvapení zajímavá žabí 
poznávačka.

Na přelomu května a června se můžete tě-
šit na výlet za orchidejemi do Domousnic, 
termín upřesním aktuálně podle počasí, 
abychom na lokalitě potkali co nejvíce 
kvetoucích druhů. Informace vždy najdete 
v městské aplikaci, na plakátovacích plo-
chách ve městě, v infocentru nebo přímo 
u mě.

Na setkání s vámi se těší komunitní pra-
covnice 

P. Bartková

Sběr papíru. Ve dnech 15. a 16. 4. 2025 
proběhne sběr papíru. Žádáme občany, 
aby papír (noviny, letáky, časopisy, kance-
lářský papír, knihy, karton) ke škole vozi-
li pokud možno v dopoledních hodinách 
v době od 7:00 do 12:00 hodin a v odpo-
ledních hodinách v době od 13:00 do 16:30 
hodin. V tuto dobu zde bude přítomen pan 
školník, který od vás sběr převezme a roz-
třídí. Neodkládejte papír mimo kontejner. 
Velice děkujeme za spolupráci.

ZŠ

Harmonogram čištění ulic
Začátkem dubna bude proveden jarní 
úklid ulic zametacím vozem. V uvedených 
ulicích bude v těchto dnech zákaz parko-
vání mezi 7.30 a 17. hodinou. 

▸ úterý 2. 4.: ulice Školní, Zahradní, 
Okružní, Na Tvrzi, Na Školništi, Kos-
telní, Kolonie, Maštálkova, Na Krech-
tech

▸ středa 3. 4.: Na Sídlišti, Spojovací, 
Mírová, Akátová, Dubová, Javorová, 
V Kališti, Záhumní, Lomená, V Kon-
činách, Na Hrázi

▸ čtvrtek 4. 4.: ul. Požárníků, Nádražní, 
Rachvalská, K Piváku, K Šancím, Jo-
sefské nám., Příčná, Spálená, Pod Ryb-
níkem, Úzká, Na Koutě

▸ pátek 5. 4.: ul. Brodecká, Příhonská, 
Lhotecká, Dlouhá

▸ pondělí 8. 4.: Zahrádky, Palackého, 
V Lipkách, Tovární 

▸ úterý 9. 4.: Horní Bousov

▸ středa 10. 4. Bechov
Technické služby DB

Sběr železného šrotu. Sdružení dobrovol-
ných hasičů Dolní Bousov provede v pátek 
4. 4. od 16.00 hodin sběr železného šrotu. 
Žádáme občany, kteří mají železný šrot 
k odvozu, aby jej umístili před své nemo-
vitosti.

SDH DB

Kulturní 
t ipy

4. 4. KINO v knihovně, 19.00, 
promítáme film Tichá pošta
7. 4. Velikonoční výstava, potrvá 
v galerii Na faře až do 16. 4.
15. 4. SWAP sazenic a květin, 17.30–
20.00, v městské knihovně
18. 4. Motocross Batti MX CUP, 
závodiště Rachvala
22. 4. Haaseovi – podnikatelé, 
vizionáři, mecenáši; výstava potrvá 
v galerii Na faře až do 31. 5. 
24. 4. Ženský kruh, 18.00, podkroví 
knihovny
26. 4. Výlet ke vzorovému mokřadu 
Českého ráje, odjezd 9.15 vlakem
30. 4. Čarodějnický rej, 17.00, 
Na Školništi
1. 5. Turnaj minižáků pod záštitou 
starosty města, fotbalové hřiště DB
2. 5. Podnebí aneb čistírna duší, 
19.00, divadelní představení 
Divadýlka na dlani v sokolovně v DB
6. 5. Beseda k padlým, 18.00, zasedací 
síň radnice
7. 5. Pietní vzpomínka a slavnostní 
odhalení nové desky před hřbitovem
7. 5. Den matek, 16.30, Šolcův statek, 
květinový workshop pro děti, které 
chtějí překvapit maminku
8. 5. Vojenský den – oslavy 80 let 
od konce 2. sv. války, v prostoru 
Na Školništi a u čističky
8. 5. Fotbalový turnaj starých gard, 
fotbalové hřiště DB
14. 5. Den proti rakovině – sbírka 
v Dolním Bousově
15. 5. Setkání s životem v tůních 
na Rohatsku, 17.00, vycházka 
s Pavlou Bartkovou
17. 5. Otevřená SOBOTA v knihovně, 
otevřeno 9–12
22. 5. Odpolední háčkování nejen 
pro děti, 16.00, podkroví knihovny, 
nutná rezervace 
29. 5. Odpolední háčkování nejen 
pro děti, 16.00, podkroví knihovny, 
nutná rezervace

Aktuální informace a podrobnosti 
najdete na 

www.infocentrum.dolnibousov.cz 
a na plakátovacích plochách.

Kácení a řez 
stromů 

stromolezeckou 
technikou, 
frézování 

pařezů. 
Řez živých 

plotů.

Tel.: 606 527 091
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České tradiční pečivo z kynutého těsta
V pondělí 3. února k nám do Bousova 

přijela paní Růžena Vinciková z Prachatic. 
Na první pohled by nikdo v drobné nená-
padné ženě nehledal neustálou činorodost 
a hluboké znalosti našich lidových zvyků 
a tradic. Nedávno odešla, jak sama říká, 
na "celoživotní dovolenou", což ji umožňuje 
věnovat se naplno tomu, co ji baví: Předá-
vat svou životem nabytou zkušenost lásky-
plně dál. Dělá programy pro děti od MŠ 
po studentky SŠ i pro veřejnost o pečení, 
zdobení kraslic, pletení z různých materiá-
lů, o bylinkách. Zabývá se také ekologickou 
výchovou. Své výrobky vystavuje v muze-
ích doma i v zahraničí, vede tvořivé dílny. 
Za udržování a předávání tradic byla něko-
likrát oceněna. Vystupuje v televizi, napří-
klad v pořadech Sama doma nebo Pečení 
na neděli. Vydává seriály o tradicích v časo-
pisech (Zahrádkář...). Srdeční záležitostí je 
pro ni lidové pečivo a jeho krajové obměny. 
Od ní jsem se dověděla, že na Mladobo-
leslavsku se prý dříve pekávaly „drcny“... 
Jen už nikdo nepamatuje, o jaké pečivo 
šlo. Běžné jsou mětynky, hnětynky, netyn-
ky – prostě kynuté koláče, placky přes celý 
plech, plněné klasickou náplní z tvarohu, 
máku, povidel, ořechů, jablek nebo švestek.

V úterý 4. února jsme se ve školní ku-
chyňce sešli k tvoření tzv. rodinného ob-
řadního pečiva. Jedná se o figurky posta-
viček nebo zvířátek upečených z kynutého 
těsta. Děti si s nimi nejdřív pohrály a pak 
je snědly. Nebo si je lidé mezi sebou daro-
vali. Každý tvar v sobě totiž nese symbolic-
ký význam. Například miminko – radost, 
kohout – mužná síla, ještěrka – bohatství, 
holubička – láska, ryba – mlčenlivost. Tak-
že když upovídaná žena dostala rybu, uvě-
domila si, že „mlčeti – zlato“.

V úvodu setkání nám paní Vinciková 
pověděla mnoho zajímavostí od masopust-
ního období po Velikonoce. Mě například 
zaujalo všeobecné povědomí našich před-
ků o symbolice. Pokud dívka za pomlaze-
ní vrbovým proutkem dala chlapci koledu 
v podobě modrého vejce, hoch okamžitě 
věděl, že o něj děvče nejeví žádný zájem. 
O to radostnější bylo, když od jiné dívky 
obdržel červenou kraslici, navíc třeba 
ve vyšívaném šátku!

Dostali jsme se také k významu názvů 
prvních měsíců v roce. „Leden“ je česky 
významově více než jasný. Okolní země se 
drží římského názvu január, podle jedno-

ho z nejstarších římských bohů, Jana. Ja-
nus byl bohem dveří, vrat, vchodů, začátků 
a konců. Pro začínající rok bychom nenašli 
vhodnějšího.

Druhý měsíc v roce, „únor“, odvozují 
jazykovědci od „noření se“ ledových ker. 
V mnoha cizích jazycích používají odvoze-
niny latinského označení Februarius, což 
bylo pojmenování podle očistných svátků 
februa, které ve starém Římě začínaly 15. 2.

Pak už jsme přešli ke tvoření z předem 
přichystaného těsta. Krok za krokem jsme 
postupně vyrobili ještěrky, miminka, ptáč-
ky a kachničky. Účastníci si je odnesli 
domů k upečení. Těsto je samozřejmě jed-
lé, chutí připomíná vánočku bez rozinek. 
Nejlepší je čerstvé. Pokud ztvrdne, sní se 
s kávou nebo kakaem, případně se použije 
do žemlovky. Těšíme se na setkání někdy 
příště, třeba u mikulášského nebo vánoč-
ního pečení.                         Pavla Bartková

Pečení figurek z kynutého těsta v DB

Ukázky hotových figurek
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Nová éra železnice – první autonomní 
vlak s cestujícími v yjí ždí z Bousova

/Dokončení ze strany 1/

Kopidlnka je trať o délce 23,991 km 
(ve vlastnictví AŽD 22,370 km) s jednou 
dopravnou v železniční stanici Dětenice 
a sedmi zastávkami Ledkov, Libáň, Ose-
nice, Rokytňany, Rabakov, Domousnice 
a Řitonice.

Společnost AŽD ve spolupráci se 
Správou železnic zahájí od 5. dubna 2025 
pravidelný provoz historicky první želez-
niční linky s cestujícími na širé trati v Ev-
ropě, která bude obsluhována autonom-
ním vozidlem české výroby. Autonomní 
vlak bude jezdit po trati Kopidlno–Dolní 
Bousov.

„Autonomní vlak, který bude jezdit 
pravidelně v otevřené krajině s cestující-
mi, je evropskou technologickou revolu-
cí na železnici. Cestující znají vlaky bez 
strojvedoucích ze zahraničí, ale vždy jez-
dí v uzavřených koridorech mezi ploty, 
v tunelech a podobně. Ovšem provoz au-
tonomního vlaku na trati, kde jsou želez-
niční přejezdy a v kolejišti mohou nastat 
nečekané situace, je v Evropě průlomo-
vou inovací,“ říká generální ředitel AŽD 
Zdeněk Chrdle.

Autonomní vlak bude tvořit EDITA 
811.111-4, tedy Experimentální Drážní 
vozidlo pro Inovativní Technologie AŽD, 
které vzniklo modernizací motorového 
vozu 810.111-5. Cestující pojedou v přívěs-
ném voze řady 010, který prošel náročnou 
rekonstrukcí. Je vybaven displeji zobrazu-
jícími online přenos z kamer a lidarových 
senzorů na hnacím vozidle, které detailně 
snímají okolí, měří vzdálenosti a mapují 
terén. Díky tomu mohou cestující v re-
álném čase sledovat data, jež autonomní 
vlak vyhodnocuje během jízdy. Během 
autonomního provozu nebude strojve-
doucí vlak ovládat z klasického stanoviště 
na čele vlaku, ale bude dohlížet na jeho 
bezpečnost z dohledového pracoviště 
ve vozidle. V případě jakéhokoli problé-
mu může kdykoliv zasáhnout a soupravu 
okamžitě zastavit nouzovým tlačítkem. 
Technologické řešení a interiér experimen-
tálního hnacího vozidla si zájemci budou 
moci prohlédnout při obratech soupravy 
v koncových stanicích Správy železnic – 
v Kopidlně a Dolním Bousově.

Autonomní vlak bude s cestujícími 
v roce 2025 jezdit pouze ve vybraných ví-
kendových a prázdninových termínech:

▸ 5.–6. dubna

▸ 3.–4. května

▸ 31. května – 1. června

▸ 1.–6. července

▸ 4.–10. srpna

▸ 6.–7. září

▸ 4.–5. října

Společnost AŽD upozorňuje, že termí-
ny jízd autonomního vlaku se mohou změ-
nit, a proto doporučuje cestujícím sledovat 
webové stránky www.kopidlnka.cz, kde 
najdou aktuální informace. Během ostat-
ních víkendů a o státních svátcích od dub-
na do října a také během letních prázdnin, 
mimo vyhrazené termíny pro autonomní 
provoz, budou dopravu na Kopidlnce za-
jišťovat konvenční motorové vozy nebo 
jednotky.

Během provozních dnů budou cestují-
cím k dispozici tři páry vlaků: první vy-
jede z Kopidlna v 8:15 hod. a zpět z Dol-

ního Bousova v 10:05 hod., druhý spoj 
vyrazí z Kopidlna ve 12:11 hod. a z Dol-
ního Bousova se bude vracet ve 14:05 hod. 
a poslední vlak odjede z Kopidlna v 16:11 
hod., přičemž zpáteční jízda z Dolního 
Bousova je naplánována na 17:20 hod. 
Plné jízdné činí v celé délce tratě Kopidl-
no – Dolní Bousov 50 Kč. Děti od 6 do 15 
let, studenti a senioři od 65 let mají nárok 
na 50% slevu. Děti do 6 let mají jízdné 
zdarma.

Protože společnost AŽD očekává 
o prvním autonomním víkendu 5.–6. dub-
na 2025 velký zájem veřejnosti, připravila 
posílený jízdní řád, který cestující najdou 
na webových stránkách www.kopidlnka.
cz. Jak v sobotu 5. dubna 2025, tak v ne-
děli 6. dubna 2025 pojede celkem pět párů 
vlaků, tři v celé délce tratě Kopidlno – 
Dolní Bousov a zpět a dva v úseku Kopidl-
no – Dětenice a zpět.

Kompletní jízdní řád najdete na webu: 
www.kopidlnka.cz.

Dita Říhová
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Pohled na louku, která zbyla po rybníku Brodek Pohled do Brodecké ulice od křižovatky u zrcadla

Ohlédnutí do historie Brodecké ulice
Mezi nejstarší ulice v Dolním Bousově 

patří Brodecká ulice. V minulosti se jme-
novala Na Brodku podle rybníku Brodek, 
později Brodecká. Rybník Brodek byl 
v 19. století zrušen, pozemky po něm pro-
dány. Svědčí o tom dokument z jičínského 
archivu. (Plánek viz str. 25 zpravodaje).

Slavné okresní zastupitelství! Když ve-
leslavný zemský výbor království Českého 
výměrem z 26. ledna 1864 číslo 20264 ráčil 
povoliti licitativní prodej stavebního pozem-
ku obci Dolenobousovské patřící číslo parcel-
ní 60 výměry 768 čtverečných sáhů, tedy se 
takový prodej stal dle přiloženého protokolu 
a zakoupili toto místo pan Karel Hema čp 
170 výměry 368 čtverečných sáhů za cenu 
151 zlatých a pan Albín Havlík čp 144 výmě-
ry 400 čtverečných sáhů za cenu 176 zlatých. 
Na tuto koupi se zápisy vyhotovily a předklá-
dají se k potvrzení. Městský úřad v Dolením 
Bousově dne 15. ledna 1866. Podepsání Josef 
Janda, Jan Doškář, Josef Valenta. 

Okresní výbor předal 20. ledna 1866 
žádost svému členovi Janu Pažoutovi 
z Markvartic k šetření a podání písemné-
ho návrhu k vyřízení. Ten 29. ledna 1866 
schválení prodeje doporučil s konstatová-
ním, že se jedná o pozemky bez užitku 
pro obecní příjmy. Peníze za prodej pak 
půjdou do obecní pokladny. A 18. února 
1866 okresní výbor prodej schválil. Tedy 
měsíc a pár dní od podání žádosti – jak 
dlouho by tento proces trval dnes?

Karel Hema nově koupený pozemek 
přičlenil k pozemku své hospody. Albín 
Havlík na druhém břehu Bousovského po-
toky postavil koželužnu (čp 271). Budova 

musela být založená na dubových pilo-
tech. Později objekt koupil František Srb 
a zřídil zde skladiště obilí. Využití objektu 
končí pekárnou Pane, která svoji činnost 
uzavřela v roce 2022.

Součástí žádosti je i nákres, který je 
pro nás také zajímavý. Zachycuje totiž 
postavené domy v části Brodecké ulice. 
Podívejme se na nákres a připomeňme 
si, o které objekty jde. Začneme levou 
stranou od náměstí, domem čp 4. Dnes 
je v něm prodejna Náš chléb. Další dva 
dnešní domy nestály, v nákresu je až 
dům čp 171 těsně nad Hemovou hospo-
dou, která má čp 170. Další domy jsou 
až za potokem. Pochopitelně zde není 
dnešní čp 271 (postupně koželužna, skla-
diště obilí, Hospodářské družstvo, pekár-
na Pane). Ale jsou zde zakresleny domy 
čp 169 (kdysi Marešovo, dnes součást 
pekárny), 205 (před válkou dům Picků, 
po ní ho koupil pan Nejedlý, dnes rozdě-
leno na dvě čp – 216 a 255), 168 (pekař-
ství Pejcha, poté Sůvovo), 167 (Raicovo, 
dnes zbourané a nově postavené čp 836). 
A pravá strana Brodecké ulice podle plán-
ku? Od náměstí je čp 249, čp 145 (kdysi 
Švecovo), 251 (řeznictví Koldovský), 146 
(kdysi Janda, dnes nově postavené čp 791 
Kobrle), 200 a 147 (zbourané, dnes je zde 
silnice Okružní), 148 (Lencovo, dnes 
prodejna potravin M & J), 183 (Ottoman-
ský, dnes rozděleno na čp 183 a čp 103), 
následuje potok, později svedený do pod-
zemí.  A za ním čp 149 (Hanušovo, dnes 
Kučerovi), ulička Chobot a čp 250. To 
odpovídá dnešnímu čp 225, kdysi kovár-

na Tlášek. Zajímavé je i označení cesta 
k Nymburku a k Libáni. Dnes to jsou uli-
ce Příhonská a Lhotecká. Malé ohlédnutí 
do bousovské historie před více než půl 
druhým stoletím ukazuje co zůstalo ne-
změněno i co se za tu dobu v Brodecké 
ulici změnilo.            

Podívejme se ještě na dvě informace 
vztahující se k mostu v Brodecké ulici. 
10. dubna 1904 si k Okresnímu výboru 
v Sobotce stěžoval zámečník Bohumil 
Ottomanský: Při opravě mostu Brodeckého 
v Dolním Bousově na podzim roku minu-
lého podniknutého, za účelem aby dělníci 
pod most dostati se mohli, strhli plot mé za-
hrádky, a poté do strouhy a tudíž i pod most 
vcházeli a materiál dováželi. Utrpěl jsem 
škodu na plotu u nějž jsem musel dáti nový 
sloupek, ušlapání země, hlavně však utope-
ním břehu strouhy, jež vrbovím osázen byl 
a jež nyní ustavičně opravovati nucen jsem. 
Že skutečně škoda vyjmenovaná se mě sta-
la za svědky uvádím pány Josefa Vejpravu, 
člena okresního výboru, stavitele Bohuslava 
Folprechta a cestáře Jana Cvrčka. Prosím 
tedy by mi v náhradu za utrpěnou škodu ob-
nos 12 korun k výplatě poukázán byl.

Městská rada vzala dne 3. srpna 1910 
na vědomí, že Okresní výbor Sobotka za-
dal stavbu mostu Brodeckého panu staviteli 
Bohuslavu Folprechtovi. Okresní zastu-
pitelstvo v Sobotce dne 22. prosince 1910 
udělilo Dolnímu Bousovu subvenci 100 Kč 
na opravu silnice Na hrázi. Ta byla totiž po-
škozena, protože byl stavěn most u koželuž-
ny a objížďka vedla právě touto ulicí.   

Miloslav Ječný
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Činnost sboru dobrovolných hasičů 
v roce 2024

SDH zhodnotil svoji činnost v uplynu-
lém roce 2024 na valné hromadě, která 
se konala dne 18. ledna 2025 již tradičně 
v klubovně SDH.

Mezi hosty jsme přivítali starostu města 
pana Miroslava Bočka, rychtáře Obce ba-
ráčníků Miroslava Karáska, člena výkonné-
ho výboru Okresního sdružení hasičů Čech 
Moravy a Slezska pana Václava Červinku.

Náš sbor měl k 31. 12. 2024 60 členů, 
z toho 13 mladých hasičů. V loňské roce 
jsme se naposledy rozloučili a dlouhole-
tým členem SDH Jiřím Čvančarou. Jeho 
památku přítomní uctili minutou ticha.

V roce 2024 bylo svoláno 6 schůzí vý-
boru SDH, valná hromada se konala 20. 
ledna 2024 v klubovně SDH.

V roce 2023 město realizovalo výstav-
bu „Odpočinkové zóny a in-line dráhy“ 
v Břízkách, které v průběhu roku 2024 
využívali soutěžní družstva mládeže ale 
i družstva mužů a žen k přípravě na soutě-
že v požárním sportu. 

Cvičiště prodělalo zatěžkávací zkoušku 
při akci „Bousovské slavnosti 2024“, které 
se konaly poprvé v Břízkách. Při tradičně 
hojné účasti došlo k jistému poškození 
trávníku uprostřed oválu. V průběhu září 
bylo provedeno provzdušnění, zapískování 
křemičitým pískem a trávník byl znovu 
vyset. Hůře dopadla plocha zámkové dlaž-
by, kde je umístěna základna pro požární 
útok. I přes naše upozornění na možné 
poškození, zde byla umístěna atrakce Au-
todrom. Při instalaci a najíždění těžkých 
vozidel došlo k poškození dlažby, obrub-
níků, rozdrcen odtokový kanálek a rošt 
kanálové vpusti. Znovu apelujeme na po-
řadatele, aby atrakce Autodrom byl umís-
těna vhodnějším místě. Vzniklé škody do-
sud nebyly odstraněny.

V dalším průběhu VH starosta sboru po-
děkoval členům JSDHO (Jednotka sboru 
dobrovolných hasičů obce) za jejich oběta-
vou, mnohdy nebezpečnou práci v průběhu 
celého roku 2024. Členové jednotky, kromě 
výjezdů k požárům a technickým zásahům, 
asistovali při všech kulturních akcích měs-
ta a sportovních akcích Autoklubu. 

Dále poděkoval všem aktivním členům 
sboru za pomoc při různých akcích – ha-
sičský ples 2024, příprava tomboly, zvaní 

na ples, sběr železného šrotu, za úpravu 
a údržbu zázemí SDH a jednotky PO v po-
žární zbrojnici, péči o okolí hasičské zbroj-
nice, odkalování vodovodu a pod.

Ocenil práci trenérů mládeže Petry 
Černohorské, Zdeňka Jinocha, Jiřího 
Kostky a Radka Černohorského za úspěš-
né vedení kroužku mladých hasičů.

Historie výjezdů JSDHO v roce 2024 
seřazené chronologicky celkem 34 zásahů

1. 4.    Dopravní nehoda, požár OA u Hor-
ního Bousova

28. 5.  Součinnost se ZZS transport paci-
enta, který spadl se střechy budovy 
COOP v D. Bousově

21. 6.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Ošťovice

21. 6.  Odstranění stromů spadlých a elek-
trické vedení a do rybníku Rabakov

27. 6.  Odstranění stromů spadlých na ko-
munikaci Veselice

28. 6.  Likvidace požáru odpadu v areálu 
firmy v ulici Zahrádky

10. 7.   Odstranění stromů spadlých na sil-
nici č. 16 Obrubce

10. 7.  Odstranění stromů spadlých 
na chaty Sukorady

10. 7.  Čerpání vody ze zatopeného sklepy 
v autobazaru Obrubce

11. 7. Odstranění stromů vyvrácených 
na komunikaci Obrubce – Obora

11. 7. Odstranění stromů vyvrácených 
na komunikaci Ujkovice

11. 7.   Zajištění střechy poničené kroupa-
mi Domousnice

12. 7.  Likvidace požáru střechy autodíl-
ny Sukorady

16. 7. Likvidace požáru pole s obilím 
u rybníku Podlesník

22. 7.  Součinnost s Policií ČR – otevření 
bytu v Dolním Bousově

27. 7.  Součinnost s ZZS transport paci-
enta D. Bousov

1. 8.  Likvidace lesního požáru Sobotka
12. 8. Odstranění nebezpečných stavů – 

stržené kabelové vedení V Kališti
17. 8.  Odstranění spadlého stromu na ko-

munikaci Ošťovice
31. 8.  Součinnost s ZZS transport paci-

enta Obruby
9. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-

munikaci Obruby

13. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Ošťovice

13. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Horní Bousov

14. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Vlčí Pole

15. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Horní Bousov

15. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Střehom

15. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Domousnice

19. 9.  Odstranění stromu spadlého na ko-
munikaci Vlčí Pole

28. 9.  Likvidace požáru rodinného domu 
a garáže Sobotka

4. 10.  Hledání ztracené osoby v lese na ná 
sledný transport osoby Dolní Bousov

25. 10. Likvidace požáru lesního stroje 
Martinovice

1. 12.   Součinnost s ZZS transport paci-
enta Skyšice

15. 12. Součinnost s ZZS transport paci-
enta Domousnice

29. 12. Součinnost s ZZS transport paci-
enta Dolní Bousov

Z tohoto seznamu akcí je patrné, že 
ubývá požárů, ale narůstá další činnost 
jednotky jako je likvidace spadaných stro-
mů a následků bouřek, silného větru a kru-
pobití. Nově přibývá i součinnost se Zdra-
votní záchrannou službou při transportu 
pacientů z obtížně přístupných míst nebo 
pacientů s nadváhou. Ke všem těmto čin-
nostem musí být členové výjezdové jednot-
ky vybaveni nejen potřebnými znalostmi, 
ale i dobrou fyzickou kondicí. 

Chtěli bychom tímto vyzvat mladé, fy-
zicky zdatné chlapce ale i dívky, kteří by 
měli zájem o činnost v SDH a v Jednot-
ce sboru dobrovolných hasičů, aby přišli 
na hasičskou zbrojnici, kde jim členové 
jednotky rádi představí vybavení hasičské 
zbrojnice, výjezdovou techniku a vysvětlí, 
co obnáší tato činnost a jaké odborné zna-
losti musí získat v Ústřední hasičské škole 
v Bílých Poličanech. 

Sbor si vychovává své potencionální 
nástupce v kroužku Mladých hasičů, kde 
získávají první teoretické znalosti, formou 
požárního sportu praktické zkušenosti 
i fyzickou zdatnost.

Pavel Kula, starosta SDH Dolní Bousov



Kroužek mladých hasičů
Na začátku roku 2024 bylo v krouž-

ku 21 dětí. Bohužel, i naše děti dospívají 
a v našich kategoriích nemohou dále sou-
těžit. Nicméně se nám podařilo vycho-
vat dva borce, kteří se posunuli do jiné 
kategorie a cvičí za muže. Po letních 
prázdninách nám zůstalo v kroužku 15 
dětí. Máme dvě družstva – mladší a starší 
žáky. 

V roce 2024 jsme se zúčastnili několika 
soutěží, které byly zahájeny okrskovou sou-
těží v Obrubcích. Zde se mladší žáci umís-
tili na druhém místě a starší žáci předvedli 
krásný útok a obsadili první místo. 

11. 5. Memoriál Petra Vonáška v Sem-
čicích. Mladší žáci se umístili na třetím 
místě s pěkným časem 24.63. Starší žáci 
chtěli ukázat dobrý výsledek a odvézt si 
zpět domů putovní pohár, který vracel 
zpět po roce děti z Horního Bousova. To 
se jim povedlo a s časem 19.13 obsadili 
první místo.   

1. 6. se konala Vlčopolská kapka. 
Na této soutěži děti ukázaly, že nejsou 
z cukru. Celou soutěž doprovázelo deštivé 
počasí. I tak mladší žáci získali druhé mís-
to a starší žáci první místo. 

15. 6. jsme jeli se staršími žáky na noč-
ní soutěž do Žehrova. Jak zde bývá zvy-
kem, je tam hodně velice dobrých týmu. 
Starším žákům se podařilo urvat krásně 

páté místo s časem 22.03. Překonali do-
konce starší žáky z Bechova, kteří obsadili 
šestou příčku s časem 22.58.

22. 6. následovala netradiční soutěži 
v Dobšíně. Starší i mladší žáci získali prv-
ní místo.

Na konci prázdnin byla soutěž v Brod-
ku. Mladší žáci byli první a starší žáci, 
ačkoliv zvládli rychlý útok, díky špatnému 
času na štafetě, obsadili druhé místo. 

Na podzim jsme ještě s dětmi vyrazili 
na orientační běh do Kosmonos. Zde děti 
během soutěže plnily různé úkoly. Byla to 
hezká tečka za rokem 2024. 

Na jaře 2025 proběhne nábor nových 
dětí, protože i tento rok nám budou někte-
ré děti díky věku končit. Mohou se hlásit 
děti ročník 2011 až 2017.  

Zdeněk Jinoch

Průběh oprav y kostela sv. Kateřiny
Vážení čtenáři zpravodaje,

chtěl bych Vás opět po několika měsí-
cích oslovit a stručně informovat o prů-
běhu oprav našeho kostela. Jak jsem psal 
v září loňského roku, probíhá první fáze 
revitalizace zaměřená na výstavbu spole-
čenského zázemí v podkůří. 

V současné době je hotová oprava 
stropu včetně náročného vyztužení celé 
stropní konstrukce ocelovými nosníky, 
což umožnilo odstranění opěrných trámů, 
které prostoru neprakticky dělily. Byly 
zřízeny přípojky vody a kanalizace, kom-
pletní vnitřní rozvody, bylo provedeno od-
větrání a položena nová skladba podlahy. 
A také je připravena obálka vestavby toale-
ty a kuchyňky. Nyní jsou položeny hlavní 

rozvody topení a elektřiny. Pro více den-
ního světla bylo probouráno okno na jižní 
straně směrem k faře. To bylo zakresle-
no i v původních plánech. Nyní se míst-
nost štukuje, zadávají se do výroby dveře 
a okno. Čekáme na povolení plynové pří-
pojky pro vytápění. Mnoho práce však 
ještě zbývá. Těším se, že nejdéle na konci 
letních prázdnin budeme moct výsledek 
této první etapy představit veřejnosti. 

Děkuji všem, kteří se účastnili některé-
ho z benefičních koncertů v kostele v So-
botce v době adventu a Vánoc, nebo přispě-
li přímo na účet farnosti. Koncerty vynesly 
3.400,- Kč a 7.590,- Kč, v kasičce na faře bylo 
nalezeno v roce 2024 celkem 4.165,- Kč a le-
tošním roce zatím 2.925,- Kč. Samozřejmě 

stále budeme rádi za jakýkoliv finanční dar 
na účet farnosti 502105021/2010. Je možné 
použít i přiloženého QR kódu. 

Různé
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Akce „Hadi“ v Dolním Bousově
V pátek 7. března se v modulových 

učebnách základní školy v Dolním Bouso-
vě sešlo rekordních 78 lidí, aby si poslechli 
zajímavosti ze života hadů a mohli se s tě-
mito krásnými tvory setkat naživo. 

Pro moduly to byla zatěžkávací zkouš-
ka, tolik lidí najednou se zde sešlo vůbec 
poprvé, ale prostor obstál na výbornou. 
Kvůli páteční dopravní situaci měli ak-
téři malé zdržení, které jsme vyplnili 
uvedením jejich You Tube kanálu Living 
Zoology a pohovořením o nejnovějším 
dokumentárním filmu, jenž pojednává 
o práci Mateje a Zuzany Dolinayových, 
konkrétně o pracovním pobytu v afric-
kém Togu, kde odchytávali mamby zele-
né. Došlo i na malé testování, co si o ha-
dech děti pamatují z minulých programů. 
Mile nás překvapilo, co všechno věděly. 

Pak už Zuzana s Matejem dorazili 
naživo, odpovědi na dotazy poslucha-
čů byly prokládány videodokumentací. 
Podívali jsme se na to, jak vlastně had 
vydává syčivý zvuk. Některé druhy mají 
na šupinách drobné výrůstky, které zvu-
čí, když se o sebe třou. Hadi však syčí 
hlavně díky vytlačování velkého objemu 
vzduchu. Je to součást jejich obranného 
mechanizmu. Syčením se snaží zastrašit 
nepřítele, varují ho, že se jim nelíbí, jak 
je blízko ap.

Hadi používají i další obranné mecha-
nizmy, například kobry nebo užovky se 
tváří, jako by byly mrtvé. Naše užovky to 
dovedly k dokonalosti: vytočí se břichem 
nahoru, zvrátí hlavu, povypláznou jazyk 
a navíc vypustí smrdutý sekret, který od-
straší úplně každého.

Další obrannou strategií bývá zvláštní 
barevnost. Mamba černá se jmenuje čer-

ná ne kvůli barvě těla, ale pro zabarvení 
vnitřku tlamičky.

Zuzana s Matejem jezdí po celém svě-
tě, hady odchytávají, pořizují fotografie 
a videa v přirozeném prostředí těchto di-
vokých zvířat, a pak zase hady vypouštějí 
v místě odchytu. Zároveň působí osvětově 
na místní obyvatele. Zvlášť v Indii nebo 
v Africe je edukační činnost velmi potřeb-
ná. Natočený materiál sdílí na sociálních 
sítích, ukazují krásu těchto vzácných tvo-
rů. Svým zodpovědným přístupem (kli-
dem a bdělostí) diváky učí, že had nikdy 
bezdůvodně neútočí. S výchovně vzděláva-
cími programy jezdí k dětem i dospělým 
po celé republice. 

Na Mladoboleslavsku už program 
o hadech absolvovalo více než 2000 dětí 
ve věku od MŠ po středoškoláky. Nejob-
líbenější částí programu bývá setkání se 
čtyřmi živými hady. Vytvořili jsme něko-
lik kroužků, každý z účastníků měl mož-
nost se zvířat dotknout, pohladit, pocho-
vat, případně si vytvořit selfie s hadem 
na krku. Ti, kteří se s živým hadem setkali 
prvně, obdivovali jeho dokonalé svalnaté 
tělo, šupiny, způsob pohybu, sílu... Kolova-
ly také svlečené hadí kůže.

Zodpovídání dotazů Matej prokládal 
odpovídajícím videem. Například záběry 
plivající kobry dětem ukázaly, odkud je vy-
střikován jed a kde se nachází průdušnice, 
kterou had dýchá. Jiné záběry odpověděly 
na otázku, kde má uložené jedové zuby 
had, když je zrovna v klidu. A na dalším 
videu jsme pozorovali, jak moc umí vejco-
žrout roztáhnout tlamu, aby spolkl ptačí 
vejce. U záběrů naší užovky podplamaté 
se děti sázely, zda nakonec spolkne nebo 
nespolkne celkem velkou rybu. Spolkla 
a odplavala s velkou boulí na břiše! U videa 
zmije, která polyká myš, jsme si vysvětlili, 
proč se had neotráví potravou, jež usmrtil 
svým jedem. Jed obsahuje bílkoviny, které 
se musí dostat do krevního řečiště, aby pů-
sobily rozkladně na nervový a svalový sys-
tém. Tím, že je had spolkne, přímo do krve 
neproniknou a trávením se rozloží. 

Všichni účastníci, od nejmladších 
po nejstarší, odcházeli velmi spokojení. 
Čas utíkal tak rychle, že jsme ani nepo-
střehli, jak se přednáška protáhla na dvou 
a půl hodinový program. Připojujeme vel-
ké poděkování Zuzce a Matejovi a těšíme 
se někdy příště na viděnou!

Pavla Bartková

Kostel zůstává bohužel zatím uzavře-
ný, pokračujeme v pravidelných setkáních 
ve středu v pečovatelském domě v jídelně 
zatím stále v 17.00 hod. 

Zároveň jsme v uplynulém období 
podávali žádost o dotaci na Středočeský 
kraj, která by nám umožnila s již alo-
kovanými prostředky z IROPu provést 
druhou fázi revitalizace, ve které by se 
měly restaurovat vstupní portály, dále by 
měla být provedena celková rekonstruk-
ce elektroinstalace a osvětlení, ozvučení 

a zabezpečení. A k tomu bychom rádi 
upravili pět zadních místností v průčelí 
do podoby výstavního prostoru. Možná 
i s obnovou nyní zazděných oken v prů-
čelí.

Děkujeme za jakoukoliv podporu po-
stupné obnovy interiéru kostela. Děkuje-
me řadě dárců, kteří již přispěli. A děkuji 
všem organizacím, kteří poskytli kladné 
reference pro pokračování oprav kostela. 
Vize bychom měli, prostředků méně. Ale 
kráčíme v důvěře dál.

Všem Vám přeji požehnané prožití blí-
žících se velikonočních svátků, můžeme je 
oslavit společně v kostele v Sobotce (pořad 
bohoslužeb na www.farnostsobotka.cz). 

Ve světě, kde v současnosti vládne to-
lik temnoty a nejistoty, je krásné být a žít 
otevřený křesťanské zvěsti o vzkříšení Je-
žíše Krista a naději, která z této vskutku 
historické události vyplývá pro každého 
z nás.

P. Václav Novák, děkan



Školní okénko
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Karnevalový rej v základní škole. Během měsíce února se 
na naší škole konal karneval žáků 1.–3. tříd. Toto zábavné dopo-
ledne bylo organizováno žákyněmi třídy 9. A, které se postaraly 
o nezapomenutelnou atmosféru a skvělý program.

Děti si na karneval připravily úžasné kostýmy, které promě-
nily tělocvičnu v pestrou přehlídku pohádkových postav, super-
hrdinů a dalších kreativních výtvorů. Celé dopoledne bylo na-
plněno smíchem, hudbou a tancem. Dívky z devítky připravily 
několik stanovišť plných her a soutěží, kde děti mohly ukázat své 
dovednosti a týmovou spolupráci. Moc jim děkujeme za skvělou 
organizaci.

Těšíme se na další společné zážitky a podobné akce v budoucnu.

Třídní učitelky 1.–3. tříd

Prvňáčci na bruslích. Naši prvňáčci se letos zúčastnili dese-
tidílného kurzu bruslení. Zažili jsme spoustu nových zkušeností, 
pádů, slz, radosti i zábavy. Každou lekcí se zlepšovali a získávali 
větší jistotu a odvahu.

Pod vedením zkušených trenérů se učili správnou techniku 
bruslení a udržení rovnováhy. Na začátku kurzu někteří bojovali 
s prvními krůčky na bruslích. Na konci kurzu již zvládli i jedno-
duché otočky či slalom mezi kužely. Nechyběly ani zábavné hry, 
které dětem pomáhaly překonat strach a získat jistotu v pohybu. 
Také jsme se učili, co je to sportovní chování. Na závěr celého 
kurzu proběhl slavnostní karneval na ledě, kterého se zúčastnili 
i rodiče. Děti přišly v krásných maskách a společně si užily po-
slední lekci plnou smíchu a zábavy. Děti získaly i Diplom bruslaře.

Mgr. Vladimíra Nocarová, Mgr. Zdeňka Skálová

Starším chybí k prvenství jedna 
v ýhra, mladší mají také šanci 
Florbalová liga volného času (www.

flvc.cz) se blíží ke konci. Na starší žáky 
ZŠ Dolní Bousov čeká 29. března posled-
ní turnaj, kde hrají zápas proti Benátkám. 
Výhra je udrží na konečném prvním mís-
tě. Mladší žáci jsou zatím také na prvním 
místě a i je čeká závěrečný turnaj. Utkají 
se 5. 4. s Českým Dubem a poté s Hodko-
vicemi (ty hrají předtím s Libercem), které 
mají stejný počet bodů. Pokud oba soupeři 
vyhrají své první zápasy, lepší ze vzájem-
ného duelu získá celkové prvenství.

Starší žáci, Hodkovice 18. 1. 2025, ZŠ 
Dolní Bousov – Český Dub 4:3 na nájezdy 
(1:1,2:2,0:0), Štěpán Pilař 2, Hercík, Klim-
pera. Vyrovnaný zápas ve kterém to bylo 
i na tyčky 2:2. V nájezdech nás podržel 
brankář, který nedovolil soupeři dát jediný 
gól. Za nás nájezd proměnili Štěpán Pilař 
a Klimpera. ZŠ Dolní Bousov – Benátky 
nad Jizerou 7:4 (3:2,1:1,3:1), Keller 2, Str-
nad 2, Klimpera, Černohorský, Štěpán 
Pilař. Soupeř velice kvalitně bránil a do-
kázal využít jakékoli naše zaváhání. Opět 
celkem vyrovnaný zápas ve kterém jsme 
přece jenom více útočili a zápas získali 
pro sebe. Sestava: brankář – Matěj Bulíř, 
obrana: Štěpán Pilař, Šimon Keller, Jakub 
Černohorský, Michal Buriánek (jen druhý 
zápas), útok: Šimon Pilař, Jan Klimpera, 
Adam Hercík, Šimon Jonáš, Eduard Čer-
ný, Filip Strnad (jen druhý zápas). 

Starší žáci, Benátky nad Jizerou, 15. 
2. ZŠ Dolní Bousov – Hodkovice 8:5 
(1:3,3:1,4:1), Vodhánělová 3, Keller 2, Str-
nad 2, Hofrichtr. Velice důležitý zápas co 
se týká celkového umístění. Před tímto 

turnajem jsme ztráceli na první Hodkovi-
ce 5 bodů a za námi byl o jeden bod Čes-
ký Dub. Po našem vlažném začátku jsme 
v první třetině prohrávali už 0:3. Naštěstí 
jsme do konce první třetiny dali jeden gól 
a vzpamatovali jsme se. Ve druhé třetině 
jsme se hře soupeře vyrovnali, dotáhli 
na 3:3. Soupeř šel znovu do vedení, ale my 
opět srovnali. Ve třetí třetině jsme hráli 
velice dobře, soupeře k ničemu nepustili 
a zaslouženě vyhráli. ZŠ Dolní Bousov – 
Český Dub 12:1 (2:0,4:0,6:1), Keller 4, Str-
nad 2, Šimon Pilař 2, Vodhánělová, Čer-
nohorský, Klimpera, Hercik. Proti tomuto 
soupeři se nám letos moc nedaří (jedna 
prohra, jedna výhra na nájezdy). Tento-
krát, po našem perfektním výkonu všech 
hráčů, jsme soupeři nedali žádnou šanci. 
Celý zápas jsme dominovali, předváděli 
krásné akce a góly. Asi nejlepší zápas co 
jsme odehráli. Sestava: brankář Matěj 
Bulíř, obrana: Štěpán Pilař, Jakub Černo-
horský, Jan Klimpera, útok: Šimon Pilař, 
Filip Strnad, Adam Hercík, Adéla Vodhá-
nělová, Šimon Keller, David Hofrichtr. 

Tabulka: 1. ZŠ Dolní Bousov, 24 bodů, 
skóre 77:43, 2. TJ Sokol Hodkovice, 20, 
84:66, 3. SCP Český Dub, 16, 62:66, 4. TJ 
Sokol Benátky nad Jizerou, 15, 71:63, 5. 
DDM Liberec, 3, 37:93.

Mladší žáci, Český Dub, 8. 2. ZŠ Dol-
ní Bousov – Osečná 7:4 (1:2,3:1,3:1), Vod-
hánělová 3, Píša 2, Procházka, Sobotka. 
První třetinu jsme nezvládli, soupeř byl 
lepší a mohl klidně dát i víc gólů. Ve dru-
hé a třetí třetině jsme potvrdili naše lepší 
postavení v tabulce a zápas otočili. Poprvé 

jsme nastoupili v kompletní sestavě a byla 
to pro nás paradoxně nevýhoda. Sestava: 
brankář: Matěj Štěpánek, obrana: Šimon 
Pilař, Šimon Keller, Adam Hercík, Matěj 
Bulíř, útok: Adéla Vodhánělová, Ondřej 
Procházka, Boleslav Sobotka, Dominik 
Píša, Jan Klimpera, Jan Karásek, Vende-
lín Nechvátal, Justýna Kellerová.

Mladší žáci, Hodkovice, 15. 3. ZŠ Dol-
ní Bousov – Liberec 13:2 (5:1, 4:1,4:0), 
Píša 4, Klimpera 3, Nechvátal 2, Keller 2, 
Hercík, Sobotka. Zápas jsme začali s jed-
ním hráčem na střídačce (Sobotka a Pro-
cházka přijeli během třetí třetiny), přesto 
jsme soupeře k ničemu nepustili a jedno-
značně vyhráli. Všichni zaslouží pochvalu 
za nasazení a předvedenou hru. ZŠ Dolní 
Bousov – Nymburk 7:6 na nájezdy (2:2, 
2:3,1:0), Keller 2, Nechvátal 2, Procházka 
2. Vyrovnaný zápas, zasloužená remíza. 
Dvoubrankové vedení po první třetině 
jsme neudrželi, byli jsme málo důrazní 
před naší bránou a nechávali soupeři čas 
na střelbu. V nájezdech jsme dostali jeden 
gól, za nás uspěli Sobotka a Klimpera. 
Sestava: brankář Matěj Štěpánek, obrana 
Adam Hercík, Jan Klimpera, Boleslav So-
botka, útok: Dominik Píša, Šimon Keller, 
Vendelín Nechvátal, Justýna Kellerová, 
Ondřej Procházka. 

Tabulka: 1. ZŠ Dolní Bousov 26 bodů, 
skóre 94:42. 2. TJ Sokol Hodkovice 26, 
78:45. 3. DDM Draci Hrádek nad Nisou 
24, 80:43. 4. TJ Sokol Nymburk 14, 71:64. 
5. SK Osečná, 10, 63:78. 6. DDM Strži 
Liberec 6, 46:105. 7. SCP Český Dub 5, 
49:104. Dolní Bousov se po tomto turnaji 
posunul na první místo, protože dosud ve-
doucí Hodkovice porazily Osečnou na ná-
jezdy 5:4 a prohrály s Hrádkem 1:6.

David Pilař 
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Knižní novink y
Tipy z městské knihovny:

Dětská literatura:
 České poklady UNESCO pro děti (J. 

Jůzlová)
 Hvězdy fotbalového hřiště – Harry Kane
 Hvězdy fotbalového hřiště – Lewan-

dowski
 Murtagh – svět Dračích jezdců (Ch. Pa-

olini)

Krimi:
 Dravé zvěři napospas (J. Jašová) Součas-

ný thriller od držitelky Magnesie litery 
v kategorii "detektivka" za rok 2024 vy-
užívá téma online seznamek, kde při hle-
dání lásky můžete riskovat i vlastní život.
 Tajný večírek (P. Gibney) Sedmnáctile-

tá Lucy je nalezena ve svém pokoji bru-
tálně zavražděná. Zdá se, že předchozí-
ho dne v domě proběhl divoký večírek. 
 Tajemství pomocnice (F. McFadden) 

Pokračování thrilleru Pomocnice při-
vádí hlavní hrdinku do nové rodiny 
s novým tajemstvím. Je těžké najít za-
městnavatele, který se nebude příliš 
vyptávat na mou minulost…
 Mlha (K. Ohlsson) Léto vrcholí, slun-

ce se třpytí na mořské hladině a v Ho-
venäsetu se chystá soutěž v pečení. Pak 
se ale přivalí mlha a idylkou otřese ná-
lez mrtvého muže oběšeného na pláži, 
kterého nikdo nezná.

Romány:
 Dvojí život (J. Poncarová) Román vy-

pravuje příběh mladé hudebnice v po-
měrech normalizačního Českosloven-
ska. Nadaná houslistka Julie nenávidí 
kousavé šaty a sovětské skladby, které 
musí hrát kvůli svému otci, komunistic-
kému funkcionáři.
 Život za krejcar, smrt za dva (M. 

Knauerová) Poutavý příběh lidové lé-
čitelky, čarodějky a vědmy, mladé se-
bevědomé ženy, která svou chytrostí, 
magií i krásou postupně ovládá nitky 
osudů mocných mužů rudolfinské Pra-
hy v čele s císařem Rudolfem II.
 Návrat (P. Dvořáková) Může být láska 

k Bohu silnější než ta lidská? Jana je pře-
svědčená, že její víru nemůže zlomit nic. 
Zvlášť když konečně může žít v klášte-
ře. Vstupuje mezi sestry plná odhodlání, 
ale i iluzí, o které postupně přichází.

Do minulosti. 
Do budoucnosti.

(Čtenářský klub pro dospělé, sobota 22. břez-
na)

Také by se vám takový výlet líbil? A do-
konce v jeden den. Nádherný slunečný den! 
Je totiž druhý jarní den a slunce nám dopřá-
vá své teplé paprsky. Jak nádherně je ráno 
na Alšově nábřeží! Pohled na siluetu Hrad-
čan se nikdy neomrzí. Nevím, jak vám, ale 
mě vždycky proběhnou hlavou všechna ta 
staletí svobody i útlaku, pomíjivost času…

Míříme do Uměleckoprůmyslového 
muzea kousek odtud. Brzy se ocitáme 
na konci 19. století, architektonický styl 
Josefa Schulze nám evokuje naše překrás-
né Národní divadlo navržené architektem 
Josefem Zítkem i nedaleké Rudolfinum, 
na němž oba umělci spolupracovali. 

Vidět všechny expozice, které muzeum 
nabízí, je opravdový zážitek. Tolik lidské-
ho umu, zručnosti a píle jednotlivé expo-
náty dokládají. Úchvatná expozice skla, 
porcelán, nábytek, oblečení, předměty 
denní potřeby, to všechno nás po generace 
obklopovalo a utvářelo a utváří naše este-
tické cítění. 

Láká nás především výstava RUINY 
světově uznávaného a oceňovaného foto-
grafa Josefa Koudelky. 

Velkoformátové černobílé fotografie 
ruin antických památek z různých míst 
světa nabízejí pohled na minulost i sou-
časnost. Zastavíte se, hledíte na snímek 
a ocitáte se v úplně jiné době, v jiné dimen-
zi bytí, je vám těžko a zároveň lehko, do-
stáváte závrať a zároveň se vám třídí my-

šlenky… Napomáhá tomu všemu i způsob 
instalace fotografií, z nichž některé jsou 
vkomponovány do kvádrů ruin… Pohled 
do výstavního sálu vám nabízí možnost 
ocitnout se uvnitř, zažít ten pocit zmaru 
a zároveň nádhery, pocit nicoty a zároveň 
naplněnosti, zdá se vám, že se dotýkáte 
minulosti a současně ve vás uzrávají otáz-
ky ohledně budoucnosti.

Že by vám na ně odpověděla výstava 
uspořádaná ve výstavní síni Rudolfina?  Po-
etics of Encryption – Poetika šifrování. Jak 
nás ovlivňují digitální technologie? Jak fun-
gují? Jsme schopni jim porozumět? Kam 
dospěla a spěje umělá inteligence? Čeká 
nás v budoucnosti jenom džungle, nebo zví-
tězí i krásno, lidský um a nadhled? 

Během prohlídky jsme dostaly za úkol 
zamyslet se nad tím, co by o sobě řekly rui-
ny samy. Jak by pohlížely na svoji minulost, 
současnost a budoucnost? Vznikla dílka 
velmi krásná, poetická, hravá, ale i varující, 
s vizí budoucnosti… Budoucností jsme se 
zabývaly také po zhlédnutí výstavy v Rudol-
finu. Jsme pesimistky. Možná optimistické 
pesimistky. Nebo pesimistické optimistky?

Pomíjivost času! Jak nadčasové téma. 
Nad Hradčany se nakupily mraky, po-
malu mizející slunce pomáhá oblakům 
vykreslovat úchvatnou scenérii, která tvo-
ří pozadí korunám dosud holých stromů 
a starobylých pouličních lamp. Nastává 
podvečer, na Prahu se tiše snese noc, aby-
chom opět mohli uvítat nový den.

Ingrid Mendlíková
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Ptačí návraty z dalekých cest
Lze o tom psát stále dokola, ale ptačí 

migrace obdivu netratí. Představa dálek, 
formace táhnoucích hejn provázené volá-
ním, nálady konkrétních ročních cyklů. 
Lidé pozorně vnímali rozměr toho dění.

I k dolnobousovské kotlině znovu při-
létají ptáci, aby byli připsáni k mnoha 
stálým, kteří necestují nikam. Až se jaro 
naplní a vše bude na svém místě, půjde se 
hnízdit. Mimo jiných párů i na čapím slou-
pu u jižního okraje města. První z čápů 
se tam objevil podle manželů Vackových 
(zpravodajů v místě) na první jarní den, 
tedy se zpožděním oproti loňsku. Bílí čápi 
jsou navrátilci, kteří jsou vidět, ale k domo-
vům míří i spousta méně nápadných, třeba 
drozdi. Ještě, že má jméno drozd zpěvný 
a příjmení nedostal zbytečně. Přestože 
dorazil od Středozemního moře nejspíš 
v nočních hodinách, od rána listuje v no-
tách. Od jiných zpěváků jej odlišíme tím, 
že vybraný motiv opakuje zálibně i čtyři-
krát za sebou a je hlučný. Ke všemu vydrží 
zpívat do úplně tmy, spolu s kosy. Kosové 
někdy dokonce využívají světla městských 
lamp a písně končí až v noci. Pak máme 
další opeřence, ti se vrací v tichosti. Prostě 
přiletí a zpívat budou později. Až se roz-
koukají. 

Je tu i černý čáp, který do rachvalských 
lesů přilétá zcela potichu a všimneme si 
jej až při výletu k vodě, kde dohání ztra-

cené síly. I on ale dorazil domů. Do míst, 
která si pro život vybral a nechal do sebe 
propsat. A také přiletí vlaštovky s jiřička-
mi, do hlinitopísčitých stěn lomů pak pří-
buzné břehule, a až se jednoho dne ozvou 
nad městem rorýsi, budou návraty končit. 
Do rozložitých korun listnáčů mezitím do-
sednou žluvy, sýkory budou mít po větvích 
dávno rozsazenu první generaci mláďat, 
málokdo z lidí si vzpomene, jak se před 
časem do zahrady poprvé snesl špaček. 
Ptačí rok rutinně přiloží pod kotel, chys-
tat se na náměstí budou Bousovské slav-
nosti a hromady ptactva už znovu zamíří 
do vzduchu. K odlétání. 

Tam ale naštěstí zdaleka nejsme, vždyť 
vyhlížet budeme teprv slavíky. V čase distri-
buce tohoto zpravodaje budou už v posled-
ní zastávce na evropském pobřeží pod ho-
rami. Přílet je otázkou potom jen několika 
nocí. Přijedou tradičně z Českého rozhlasu 
posunout k posluchačům, jak je to letos 
s příletem do slavičího parku a pokud mráz 
nespálí miliony květů po větvích, bude to 
krásné. Když mluvím o Slavičím háji aktu-
álního období roku, koho by lákalo přečíst 
si o něm hned na čtyřech stranách květno-
vého vydání časopisu Receptář, v posled-
ních dnech dubna si jej pořiďte. Článek 
je vystavěn v mírně veselém tónu, s řadou 
doprovodných snímků. A samo sebou ná-
vodný, jak je posláním periodika.

Ptačí návraty do krajiny jsou báječným 
odstartováním jara. Kdo rád chodí ven, 
jsou k jeho krokům přidanou hodnotou. 
Přestože ptactva rok od roku značně ubý-
vá, ještě to štěstí máme. Ještě je z čeho 
se těšit, co obdivovat. Kdo by měl zájem 
vyrazit organizovaně za ptačím zpěvem 
pod praporem celoevropské akce, nenajde 
nás tentokrát v Bousově na Zahrádkách, 
ale 26. dubna od časného rána u mnicho-
vohradišťské řeky Jizery. Spolu s tamním 
muzeem a Českou společností ornitologic-
kou půjdeme na počest doktora Alfréda 
Hořice, významné osobnosti medicíny 
i ornitologie, pobřežím poslouchat ptačí 
noty, i navštívit zajímavé místo, k osob-
nosti těch časů navázané. A komu by se 
nechtělo domů ani před polednem, může 
od města vyrazit obnovenou procházkou 
na Horku po novém přemostění dálnice, 
technicky velmi zdařilém, a o kus dál u in-
stalovaného Poeziomatu si poslechnout 
dle vlastního výběru některou z vložených 
zajímavostí. Třeba o slavících těch míst. 
Komu jsem se ani teď do jarní představy 
netrefil, a přeci by chtěl užít přírodního 
balzámu, nechť vyčká máje a vyrazí poma-
lým krokem na stezky Dolnobousovskem. 
Mají co ukazovat, mají kam vést. Jaro je 
v čtyřlístku ročních období pouze jedno, 
ale rozhodně stojí za pozornost.

Pavel Kverek 

Jarní práce na Hořečkové louce 
a úklid po cestě z VP do DB

Astronomicky sice jarní rovnodennost 
nastala už 20. 3., ale my jsme se vydali 
oslavit příchod jara prací pro přírodu až 
v pátek 21. března. Ve 13 hodin jsme v po-
čtu dvou vedoucích a 14 dětí z Přírodověd-
ného kroužku vyrazili autobusem do Vl-
čího Pole. Řidič se naší skupiny nejdříve 
zalekl, protože jsme měli nejen desatery 
hrábě, ale i plnou kárku naloženou reflex-
ními vestami, rukavicemi a úklidovými 
pomůckami. 

Nicméně na louku jsme v pořádku do-
razili. Nejdříve si děti pozorně vyslechly, 
proč a co jdeme na louku dělat. Na ob-

rázcích jsme si ukázali vývojový cyklus 
hořečků, vysvětlili jsme si, co jim prospí-
vá a co škodí. Přidali jsme i technické in-
formace o způsobu a postupu naší dnešní 
práce, vyhrabávání stařiny a narušování 
drnu.

Pak už jsme navlékli rukavice, vzali 
hrábě a nadšeně jsme začali. Vše nám šlo 
dobře od ruky. Začali jsme hrabat od hor-
ního okraje louky směrem dolů v několika 
pásech. Vyhrabanou biomasu další z nás 
pytlovali a nosili na úložná místa pod smr-
ky. Kdo byl unavený z hrabání, vyměnil 
si místo s některým z nosičů, a tak to šlo, 

dokud nebylo hotovo. S úlevou jsme si sun-
dali propocené rukavice a občerstvili jsme 
se svačinou a pitím. 

V dubnu letošního roku by mělo pro-
běhnout v okolí louky kácení kvůli pláno-
vanému rozšíření lokality. Na skok jsme 
se podívali do lesa na bledule, podléšky 
a prvosenky. Pozorovali jsme i prvního 
čmeláka a žluťásky. 

Pod zámkem jsme si oblékli reflexní 
vesty, rozdali jsme si pytle a rukavice, roz-
dělili jsme se na dva týmy a každý jsme se 
pustili do úklidu příkopu po jedné straně 
silnice.
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Cestou do Dolního Bousova jsme na-
sbírali celkem pět pytlů odpadků. Našli 
jsme i celou matraci z postele, kterou ně-
kdo do příkopu odložil. Na svozu nasbí-
raného odpadu včetně matrace jsme se 
domluvili se sběrným dvorem v Dolním 
Bousově. Za odvoz a likvidaci patří dík 
Městu Dolní Bousov.

Uznání a pochvalu si zaslouží také 
všechny pracovité děti, které s námi strávi-
li páteční odpoledne smysluplnou činností 
na čerstvém vzduchu.

Pavla Bartková a Lenka Hejnová

Čištění hnízdních budek
V září letošního roku v Bousově oslaví-

me 10. výročí fungování Přírodovědného 
kroužku. Jednou z mnoha našich aktivit 
je výroba, vyvěšování, čištění a opravová-
ní hnízdních budek. V naší přírodě ubý-
vá dutinových stromů, proto přicházíme 
s nabídkou budek, ve kterých koňadry, 
modřinky, brhlíci nebo i vrabci mohou 
zahnízdit a úspěšně vyvést mláďata. Prv-
ních 25 dřevěných ptačích obydlí jsme 
s dětmi stloukali a natírali 6. února 2016 
v hasičské zbrojnici v Horním Bousově. 
Na pomoc nám tehdy přišli dva tatínkové, 
bez jejichž technické podpory bychom se 
neobešli. Po krátkém úvodu jsme si rozda-
li dřevěné části a hřebíky. Potom nastal 
velký rámus, který byl občas přerušován 
jen výkladem dalšího postupu. Budky 
jsme opatřili lazurovým nátěrem a stříšky 
kusem lepenky. Ještě v únoru 2016 jsme 
pak budky instalovali ve Břízkách, na Ro-
hatsku, u Červenského rybníka a v obou 
Bousovech. Od té doby s dětmi pravidelně 
všechna území obcházíme, budky kontro-
lujeme a čistíme. Vedeme si záznamy, kde 
se podařilo ptáčkům úspěšně vyhnízdit, 
zda vzniká potřeba opravy a tak podobně. 

Z pobytových stop můžeme poznat 
mnohé, například jaký ptačí druh nej-
spíš budku využíval. Materiál, který na-
shromáždí sýkorka, je tvořen převážně 

z mechů, žíní, chlupů a peříček. Vrabci 
si s oblibou do hnízda nosí kousky kvě-
tenství rákosu. Brhlík si upravuje vletový 
otvor na míru blátem slepeným slinami. 
Je neuvěřitelné, kolik materiálu se mu 
podaří do budky dostat! Mnohdy odlou-
peme několik těžkých kousků, které by 
dohromady mohly vážit tolik, co běžná 
cihla. Jinak si brhlík budku příliš nevy-
stýlá, stačí mu šupinky tenké borové kůry 
nebo suché listí.

Občas se stane, že jsou ve hnízdě opuš-
těná vajíčka. Může se stát, že jeden z pta-
čích rodičů zahyne nebo oba opustí snůš-
ku z jiného důvodu, třeba kvůli výkyvům 
počasí nebo pokud se cítí ohroženi predá-
torem. Při letošním čištění budek ve Slavi-
čím háji jsme v budce na hnízdě objevili 
mrtvého dospělého vrabce.

Nejspíš samička zemřela při kladení 
vajíček. I když se nám zdají vajíčka nepa-
trná a malinká, pro tělo drobného ptáčka 
je vývoj a kladení vajíček velmi namáhavé 
a zatěžující. Když se pak ptáčata vylíhnou, 
nastává pro rodiče ten pravý kolotoč. Mlá-
ďata rostou velmi rychle a potřebují stále 
víc potravy. Pozorováním kamerou bylo 
zjištěno, že k devíti mláďatům koňader 
za 19 dnů jejich vývoje přilétli rodiče s po-
travou nejméně 7580x! V období hnízdění 
sýkory sbírají pouze hmyz. Pokud máme 
obsazenou budku na zahradě, tak nám tito 
sympatičtí ptáčci sesbírají za měsíc tisíce 
škodlivých housenek a dalšího hmyzu. 
Je jasné, že našim sýkorkám pak v zimě 
přilepšíme nějakou tou slunečnicí do kr-
mítek! I když se nedá říci, že "naše" jsou 
ty samé sýkorky, které u nás pak na jaře 
hnízdí. Kroužkováním bylo zjištěno, že 
u nás tráví zimu sýkory ze severu, třeba 
z Norska, Finska, kdežto naše se hřejí více 
na jihu, v Itálii, ve Španělsku. 
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Čištění sýkorníků je takovým malým 
dobrodružstvím. Nikdy nevíte, co vás ten-
tokrát překvapí. Někdy tam bývají zbytky 
po sršních, v jiné z budek byla v materiálu, 
který si ptáci nanosili, strakapoudí pírka 
snad ze všech částí jeho těla, od pracho-
vého, přes pírka z bříška, tuhá ocasní, ze 
křídel a hlavně jasně červené peří z čepič-
ky. Zřejmě strakapoud nějakým způsobem 
zahynul a příroda se opět postarala, aby 
nic nepřišlo nazmar.

V terénu vše s dětmi procházíme, samy 
mohou vylézt na žebřík, budku otevřít 
a vyčistit. Ukazujeme jim různé typy bu-
dek, které se liší jak způsobem připevně-
ní ke stromu, tak dalšími konstrukčními 

detaily. Při umisťování budky je třeba 
brát v úvahu, zda se otvírá přední stěnou 
nebo se čistí stříškou. Pokud instalujeme 
budku, která se čistí stříškou příliš vyso-
ko, musíme další roky vytáhnout dlouhý 
žebřík. 

Během let nás příroda naučila, kam 
je nejlepší ptačí domek umístit a jaké má 
mít nejlepší technické parametry. Vletový 
otvor je dobré zaplechovat kvůli nezva-
nému hostu, strakapoudovi. ten dovede 
vyplenit hnízdo sýkorek raz dva. Člověk 
by nevěřil, jak obrovskou sílu v zobáku 
má. Za to, že si nezpůsobí otřes mozku, 
může dvojnásobné množství mozkomíšní 
tekutiny.

Naštěstí si umíme poradit, takže jsme 
tuto budku opravili přibitím silného plíšku. 

Uvidíme příští rok, jestli se sýkorkám 
znovu zalíbí. Při složitějších opravách 
máme naštěstí k dispozici bývalé členy, 
teď už silné mladé muže, ochotné pomoci.

Je to dobrý pocit, že dnešní mládeži 
není příroda lhostejná a že je schopná jí 
obětovat svůj čas. O to nám před desíti 
lety při zakládání kroužku s Lenkou Hej-
novou šlo a záleží nám na tom také dnes. 
Ukotvit v dětech vztah k prostředí, ve kte-
rém žijí, ke krajině domova.

Pavla Bartková

Bechov a Svobodín v době reálného 
socialismu    3. část – rok 1966-1970

Rok 1966
„Mrazivé počasí, …, které nastalo 27. pro-

since, se při 15° až 20° udrželo do polou led-
na. Pak se náhle oteplilo a do konce ledna 
a celý únor převládalo počasí úplně jarní.“ 
V našem kraji byly zaznamenány nejvyš-
ší teploty v tomto období za posledních 
200 let. Léto bylo celkem pěkné a do po-
loviny října se teploty držely kolem 20°. 
„Přes celkem pěkné léto přírodní živly přines-
ly určitou škodu. Dne 14. června se snesla 
nad zdejším krajem bouřka, při níž zapálil 
blesk stodolu bývalého statku Bernardových 
v Rohatsku, kde mělo JZD složeno asi 300 
q sena, které lehlo popelem. Dále 9. srpna 
začalo ráno v pět hodin pršet tak vydatně až 
do 14 h., že voda v Klenici vystoupla z bře-
hů až 1 m vysoko, takže luka od Rohatska 
k hrázi se zdála jako velké jezero. Tolik vody 
nebylo již od r. 1926, kdy byl stržen vodou 
starý dřevěný most. Byl to z hráze krásný 
pohled, ale ne příliš radostný, když dravý 
proud unášel spousty žitných panáků z polí. 
Z této kalamity měly radost jenom děti, jež 
svlečeny na plovoucích panácích se nechaly 
unášet od lávky k hrázi, kde většina panáků 
zarážela se ve vrbičkách, přičemž byly zniče-
ny nejméně dvě fůry žita. Nato již 10. srpna 
se značně oteplilo a 13. dostoupila teplota 
na 35°, jaká nebyla ve zdejším kraji zazna-

menána od r. 1861. Po tomto datumu se tro-
chu ochladilo a většinou pršelo, takž posled-
ní sklizeň obilí byla velmi špatná a obtížná.“

JZD
„…Ale jelikož poměry v družstvu čím dál 

tím větším nedostatkem pracovních sil se uka-
zovaly čím dál horší a horší, došlo na návrhy 
některých členů a hlavně nadřízených orgánů 

ONV k jednání se Státním statkem v Mnicho-
vě Hradišti o převodu JZD do Státních statků. 
Tento návrh byl 15. července na členské schůzi 
většinou hlasů schválen, jelikož jiné východis-
ko nebylo. A tak i na farmě Bechov došlo 15. 
září k podpisování darovacích listin zeměděl-
ské půdy československému státu, zatím jen 
od členů JZD, a stanoveno, že Statky začnou 
na převzaté půdě hospodařit od 1. ledna 1967.“

Nová asfaltová cesta na Svobodín, 1968 - brigádníci
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Oslava MDŽ
„Dne 6. března se konala v pohostinství 
na Svobodíně oslava k MDŽ za účasti 25 
žen s kulturní dětskou vložkou a promítáním 
filmu (Morálka paní Dulské). Přítomné ženy 
byly obdarovány květinou v květináči.“ 

Změna v pohostinství
22. června převzal vedení pohostinství 
na Svobodíně, které bylo dva měsíce za-
vřené, pan Ladislav Hradec. Předchozí 
vedoucí, paní Olga Paříková, zde působila 
od roku 1936 do května 1966.

Úpravy v obci
„Předně byla provedena ze škváry a betonu 
podlaha v kulturní místnosti a v jedné míst-
nosti MNV (obecní domek na Svobodíně). 
Dále byly vyvráceny staré stromy okolo býva-
lé sádky u požární zbrojnice a zasazeno 22 
nových javorů objednaných ze Slovenska.“ 

Rok 1967
Počasí
„Od 20. listopadu již slabě mrzlo se sněho-
vými přeháňkami celý měsíc, takže kolem 
20. prosince bylo sněhu již na 30 cm, ale 23. 
prosince se náhle značně oteplilo (až na 12 
stupňů nad nulou) a během jednoho dne bylo 
po sněhu. Mělo to za následek značné roz-
vodnění Klenice po lukách.“

Rok 1968 
„Největší překvapení přišlo v noci na 21. srp-
na obsazením území republiky vojsky pěti 
socialistických států Varšavské smlouvy, (je-
jímž členem je i naše republika) s odůvodně-
ním zabránit nebezpečí kontrarevoluce. Že 
se to neobešlo bez značných škod, ba i ztrá-
tou několika životů, což bylo to nejbolestnější 
a popudilo většinu národa proti Sovětskému 
svazu přesto, že to byli v r. 1945 naši osvo-
boditelé z rukou hitlerovského Německa. 
Po několika jednáních státníků našich a so-
větských usneseno za čtyři týdny stažení 
vojsk z naší země s podmínkou dočasného 
pobytu určitého množství sovětské armády, 
ale osten nenávisti mezi některými lidmi 
zůstal. Jak se vyvinou události, nám přinese 
doba příští.“ 

Výstavba
V roce 1968 došlo k rekonstrukci lesní ces-
ty – Formanky, jež prováděly státní lesy. 
Při té příležitosti byl položen asfaltový po-
vrch cesty z Bechova k zastávce na Svobo-
díně. Náklady činily 187 000 Kčs.

Rok 1969

Demolice a údržba
„V tomto roce došlo konečně k úplné likvi-
daci bývalého útočiště takzvaných obecných 
chudých – pastoušky v Bechově, již odkoupil 
a odstranil Vladimír Šolc z Bechova. V bytě 
bývalé školy byla zřízena koupelna a prádel-
na.“

Změna v pohostinství na Svobodíně
„V dubnu odešel po tříletém čepování dosa-
vadní vedoucí Hradec Ladislav do AZNP 
a za něho převzala vedení paní Sasková 
z Čejetic.“ O rok později přebírá vedení 
provozovny paní Hynková s manželem. 

Rok 1970

Počasí
„Zima, jež v listopadu v minulém roce zača-
la, pokračovala po Novém roce nepřetržitě 
s mrazy kolem 20° a připadáváním sněhu 
až do 3. března, a to ho již bylo na 50 cm 
průměrně, což v našem kraji je neobvyklé. 
Teprve od 10. března začal pomalu ubývat, 
ale Květná neděle byla ještě pod sněhem 
a na Boží hod velikonoční, to bylo 29. břez-
na, ho ještě zase na 20 cm napadalo, ale byl 
do dvou dnů pryč.“

Rekonstrukce veřejného osvětlení
„V červnu byla provedena rekonstrukce ve-
řejného osvětlení za 17 400 Kčs. Ze 17 světel 
bylo dáno 15 výbojkových lamp s automatic-

kým zapínáním. Občané si od té doby toto 
jasné osvětlení pochvalují.“

Požárníci
O pouti pořádala místní jednota požární 
ochrany na hřišti na Obci hasičskou sou-
těž, které se zúčastnila i čtyři družstva 
z Dolního Bousova, Vlčího Pole, Hor-
ního Bousova a Rohatska. Pěkné počasí 
přálo Bechovákům, kteří vyhráli. Radost 
byla o to větší, že soutěžili se starým stro-
jem z r. 1935. „Ten byl v srpnu vyměněn 
za nový, snad výkonnější, za 29 000 Kčs. 
O návštěvníky bylo postaráno všemožným 
občerstvením, tak spokojenost byla po všech 
stránkách.“

Úprava Klenice
„Teprve v měsíci září bylo započato po třech 
letech od obce Sukorad s další úpravou 
Klenice bagrováním a vodotečí směřujících 
od potoka. Mimo obsluhovačů mechanizač-
ních prostředků pracují zde asi v počtu 20 
dospělých cikáni i s ženami. Bydlí s celou 
řadou dětí (těžko spočítat) ve třech maringot-
kách u kravína. Za ty čtyři měsíce již s nimi 
bylo dost mrzutostí, nevyjímaje dvou rvaček 
s několika občany. Jak to bude dál, když 
zde mají býti aspoň dva roky, přinese další 
doba.“

Ingrid Mendlíková

Těžba písku v lese nad Bechovem, 60. léta
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Čtyřicátý druhý republikov ý titul Živného
Mistrovství České republiky v armwrest-

lingu (páce) se konalo 8. března 2025 v Živo-
ticích u Nového Jičína. Členové AWK Dolní 
Bousov získali čtyři první místa – jedním 
z nich byl i František Živný, pro něhož pr-
venství v kategorii Masters nad 100 kilogra-
mů na pravou ruku znamenalo jeho čtyřicá-
tý druhý titul mistra republiky. Asi bychom 
obtížně hledali v jiných sportech někoho, 
kdo získal tolik úspěchů. Udržet vysokou 
výkonnost tak dlouhou dobu je totiž nároč-
né. Například v atletice získala nejúspěšněj-
ší žena mistrovský titul osmnáctkrát, mezi 
muži to jsou tři atleti se třinácti republikový-
mi prvenstvími. 

První otázka na Františka Živného byla 
jasná – jsi spokojený se svým výsledkem? 
„Nejsem“, zněla odpověď. „Původně jsem si 
myslel, že půjdu soutěž nejen v Masters, ale 
i mezi muži a že uspěju v obou soutěžích na le-
vačku i pravačku a počet titulů natáhnu na pět-
ačtyřicet. Ale v poslední době jsem chodil na re-
habilitace se zápěstím levé ruky, které jsem si 
asi před třemi měsíci natáhl na tréninku. Takže 
jsem šel levou jen ve veteránech, kde mě kole-
ga, handikepovaný Lukáš Práchenský porazil. 
A na pravačku jsem závodil jen ve veteránech.“ 
Příští rok bude pro Živného jubilejním, tři-
cátým rokem co se věnuje páce. V plánu má 
připravit se na republiku a svůj počet titulů 
ještě zvýšit. 

V současné době se připravuje na Mist-
rovství Evropy, které se koná v Rumunsku 
na přelomu května a června. Bude to jeho 
poslední start na vrcholné soutěži mimo 
Česko a chtěl by získat svůj první evropský 
titul. „Už mě při přípravě všechno bolí, levač-
ka je špatná už asi dvanáct let, ale na pravou, 
když vydrží zdraví a nepřibude nějaké další 
zranění, bych chtěl udělat medaili. Ale budu 
útočit na titul,“ zaznělo jeho předsevzetí. 

Mistrovství republiky hodnotí z pohledu 
AWK Dolní Bousov jako úspěšné. Všich-
ni se podle něho snažili, předvedli krásné 
souboje a mnozí uspěli. Touto akcí skončila 
sezóna 2024/2025 a nyní budou pouze sou-
těže, které pořádají jednotlivé kluby u nás 
i například na Slovensku. A Bousováci mají 
období oddechu, pouze pro účastníky Mist-
rovství Evropy začala příprava na tuto akci. 
To se týká nejen Živného, ale také Milana 
Hyršala, Jana Tomana a Tomáše Kanalaše. 
A jak ukončenou sezónu František Živný 
hodnotí? „Sezóna byla dobrá, junioři i chlapi 
bojovali statečně, udělali řadu dobrých výsled-
ků. U mě pravačka trochu funguje, levačka 
je špatná. Společnou přípravu máme u mě 
v garáži, ale většina kluků se připravuje ještě 
individuálně. Jsme rádi, že nám lidi fandí a ně-
kteří pomohou i finančně. Za to každému patří 
velký dík.“

Přestože je Rumunsko poměrně blízko, 
k účasti na tamní soutěži budou potřeba 
určité finance. „Můj kamarád Roman Šouta 
mi slíbil, že obejde místní podnikatele a poku-
sí se od nich získat finance potřebné ke startu 
na Evropě. Tak jsem to nechal na něm,“ kon-
statoval Živný. „Určitě to dokáže, protože vlo-

ni to dokázal taky. Budu rád, protože to bude 
moje poslední zahraniční soutěž. Na republice 
a v extralize budu startovat ze srandy a jen teh-
dy, pokud budu aspoň trochu zdravý,“ nastínil 
svoji pákařskou budoucnost František. Tak-
že prvního června mu na dálku držte palce, 
aby v kategorii Grand Masters (nad 50 let) 
uspěl co nejlépe. „Je to pro mě čím dál těžší se 
zdravím. Vždyť mnohdy mám problém se třeba 
učesat, jak mi ruce neslouží. Trénovat zájemce 
o páku samozřejmě budu. Byl bych rád, kdyby 
zájem projevily nějaké dívky nebo ženy, protože 
jsme už dlouho v oddíle žádné neměli,“ vyslovil 
přání šéf bousovských silných borců. 

A na závěr posílá poděkování všem, kteří 
jim fandí. A zároveň má vzkaz pro případné 
zájemce: „Mnoho lidí mi říká, že jsem to měl 
lehké, že mám dar od Pánaboha. Ale já jsem 
byl obtloustlý kluk, který nedokázal udělat ani 
klik. Všechno jsem si musel vybojovat a vydřít. 
Když jsem začal cvičit, zvedal jsem na biceps 
osmnáct kilo a moji kamarádi několikrát víc. 
To, že jsem zvedal na biceps přes metrák, to 
jsem si musel vydřít usilovným tréninkem. Bez 
něho a bez podporující výživy to nejde. Ale to 
platí v každém sportu. Pokud si někdo myslí, že 
k nám přijde a bude hned úspěšný, tak se plete. 
Bez tvrdé práce v tréninku to nejde.“

Výsledky Mistrovství České republiky, 
nováčci nad 85 kg: Robin Martínek 5 L, 8 
P. Jiří Hanzlíček 13 L, 6 P. Junioři do 18 let, 
do 85 kg: Matyáš Huk 5 L, 4 P. Junioři do 23 
let, do 75 kg: Tomáš Kanalaš 3 L, 3 P. Nad 
85 kg: Jan Toman 4 L, 1 P. Muži do 85 kg: 
Ivan Gregorička 3 L, 1 P. Do 95 kg: Jan To-
man 2 L, 2 P. Jakub Kamp 7 L, 4 P. Muži 
do 105 kg: Martin Minarovič 1 P. Masters 
nad 100 kg: Lukáš Práchenský 2 L, 6 P. Fran-
tišek Živný 3 L, 1 P. Milan Čapek 4 L, 5 P.   

Miloslav Ječný

Ohlédnutí za hokejovou sezónou 
2024/2025

Týmu Dolního Bousova se podařila obhajoba prvního místa z loň-
ské sezony. Nejlepším střelcem týmu s 33 góly se stal L. Keltyčka, ten 
samý hráč byl i nejproduktivnějším hráčem s 54 body, což mu stačilo 
na celkové 2. místo v soutěži. Celou sezónu se tým opíral o skvělé 
výkony brankáře Ráčka, statisticky nejlepšího brankáře ligy.

Sestava, v brance: Ráček Norbert

V poli: Kollátor Aleš, Černoušek Ondřej, Kirschner Milan, Kel-
tyčka Lukáš, Houška Jan, Planý Jakub, Stehlík Michal, Dinga Aleš, 
Mojžíšek Matěj, Kaulfus Tomáš, Zeman Přemysl, Pravda Petr, Kriš-
ko Jan, Andlt David, Rejzl Filip, Houška Tomáš, Vařecha Lukáš, Ho-
ráček Luboš, Sobotka Jan, Drahota Jiří, Bezděk Jan, Antl Zdeněk, 
Štros Radek
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Semifinále 
22. 2. 2025     DB – Gasservis Liberec 9:6 (8:2, 0:2, 1:2)
Ráček
Dinga, Mojžíšek – Bezděk, Houška T.
Keltyčka, Horáček, Zeman – Kriško, Kollátor, Sobotka
góly: Mojžíšek 3x, Sobotka 2x, Kollátor, Kriško, Keltyčka, Horáček

2. 3. 2025     DB – Gasservis Liberec 7:5 (2:1, 3:2, 2:2)
Ráček
Drahota, Kaulfus – Bezděk, Kirschner
Keltyčka, Horáček, Vařecha – Zeman, Kollátor, Sobotka – Stehlík, 
Houška T.
góly: Vařecha 2x, Horáček, Houška T., Kaulfus, Keltyčka, Stehlík

Finále 
16. 3. 2025     DB – HC Pěnčín 11:1 (2:0, 5:0, 4:1)
Ráček
Houška J., Kaulfus – Drahota, Kirschner

Keltyčka, Horáček, Vařecha – Zeman, Černoušek, Stehlík – Kollátor
góly: Vařecha 4x, Keltyčka 4x, Černoušek 2x, Drahota

21. 3. 2025     DB – HC Pěnčín 6:5 (1:1, 2:3, 2:1, nájezdy 2:0)
Ráček
Černoušek, Kaulfus – Mojžíšek, Kirschner
Zeman, Sobotka, Stehlík – Antl, Rejzl, Andlt 
góly: Antl 2x, Mojžíšek, Sobotka, Zeman
nájezdy 2:0, proměnil Černoušek, Mojžíšek

Kanadské bodování:
1. Duda Jakub Pěnčín 56 36+20

2. Keltyčka Lukáš D. Bousov 54 33+21

3. Vařecha Lukáš D. Bousov 38 26+12

4. Nechanický Lukáš Pěnčín 35 18+17

5. Pravda Petr D. Bousov 25 11+14

Poděkování
Děkuji městskému úřadu za milé blahopřání a dárek k mým na-
rozeninám.                                                           Jarmila Linková

Vzpomínka
Dne 1. 5. uběhne 15 let od úmrtí Jiřího Kynčla. 
Vzpomeňte s námi                 manželka Jarmila a rodina Kynčlova
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Kulturní program DPS - Ondřej Kvita a Jiří Hromádka - leden 2025

Zpevněná plocha pro vybudování skateparku

Přír. kroužek - při čistění budek se najde spoustu zajímavých věcí

Na plánku z r. 1866 je zakreslena poloha rybníku Brodek, po němž dnes zbylo jen parkoviště, bývalá pekárna PANE a název Brodecká ulice.

Návrh umístění skateparku a posun workoutového cvičiště
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Kroužek mladých hasičů při SDH Dolní Bousov se v roce 2024 zúčastnil mnoha soutěží

Jarní setkání, Bechov, 8. 3. 2025

Kulturní program DPS - Zuzana Bubílková, Libor Medvídek 
a Bea Albrecht - únor 2025

Karnevalový rej žáků 1.-3. tříd v základní škole

V úseku silnice od Dolního Bousova k rozcestí u Kdanic nasbírali 
manželé Bartkovi celkem třináct pytlů odpadků.
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Přípravka DBSK "U9" dne 15. 3. na halovém turnaji v Lomnici 
nad Popelkou

Na začátku kurzu někteří bojovali s prvními krůčky na bruslích. Na konci kurzu již zvládli i jednoduché otočky či slalom mezi kužely.

Členové AWK Dolní Bousov se zúčastnili Mistrovství České republi-
ky v armwrestlingu v Životicích u Nového Jičína.

Mladší žáci "U13" sehráli 23. 3. 2025 mistrovské utkání I.A tří-
dy (SK Komsonosy "B" - DBSK 0:1)

Naši prvňáčci se letos zúčastnili desetidílného kurzu bruslení. 
Pod vedením zkušených trenérů se učili správnou techniku brusle-
ní a udržení rovnováhy.
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